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een nieuw begin
De verkiezingsuitslag laat zien dat de SP 
weer in de lift zit. Ten opzichte van de Twee-
de Kamerverkiezingen hebben we een groter 
percentage stemmen gekregen. Dat zag er 
een jaar geleden wel anders uit, vlak na de 
verloren gemeenteraadsverkiezingen en 
het afscheid van Agnes Kant als SP-leider. 
Maar met haar opvolger kwam er een nieuw 
begin. Van de verkiezingscampagne  die 
deze zomer dat nieuwe begin markeerde, is 
een prachtig fotoboek gemaakt. Voor € 6,50 
kun je dit belangrijke stukje SP-geschiedenis  
bestellen in de SP-webshop.

Bestellen op www.sp.nl/shop onder Boeken

Foto cover 
Goos van der Veen / 
Hollandse Hoogte

ben jij een jOnge sp’eR, maaR geen ROOD-liD? sluit je nu gRatis aan en steun 
De meest actieve pOlitieke jOngeRenORganisatie van neDeRlanD!

De afgelopen maanden heeft ROOD in veel studentensteden het 
protest tegen de belachelijke bezuinigingen op het hoger onderwijs 
aangewakkerd. Maar ook in steden zonder hogeschool of universiteit 
valt er genoeg te doen voor ROOD. Zo is er in Zutphen een succesvolle 
actie gevoerd voor de verbetering van een skatebaan en pakken ze 
daar nu een huisjesmelker aan. In Veghel haalt ROOD handtekeningen 
op voor een OV-jaarkaart voor alle MBO’ers. Je hoeft dus niet in een 
studentenstad te wonen om actief te zijn in een lokale ROOD-groep! Is 
ROOD nog niet actief in jouw woonplaats? Het landelijk bestuur kan je 
helpen met het opzetten van lokale acties en activiteiten. 

mail voor meer informatie naar rood@sP.nl!

een nieuw begin
Zes weken SP-campagne in beeld 
door fotografen maurice boyer & klaas fopma
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Multinationals aan de winnende hand
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De weg omhoog

De kiezer heeft zich, begin deze maand,  
uitgesproken. Nederland heeft gesproken  
en het kabinet geen vrijbrief gegeven om de 
rekening van de crisis zo hard neer te leggen 
bij de meest kwetsbare mensen. 

Ik ben er trots op dat we dankzij de inzet  
van duizenden actieve SP’ers een mooie  
uitslag behaald hebben. Het is nog maar een 
jaar geleden dat we elkaar na de gemeente-
raadsverkiezingen wat sip aankeken. Maar 
in plaats van het hoofd te laten hangen,  
hebben we gezamenlijk de schouders er-
onder gezet. En dat werpt zijn vruchten af: 
sinds vorig jaar is de weg omhoog weer ge-
vonden. De acht zetels die vorig jaar nog ge-
peild werden voor de Tweede Kamer krijgen 
we nu in de Eerste Kamer, en daar mogen we 
zeker trots op zijn.

Wij hebben samen geknokt om Nederland 
menselijker en socialer te maken. Dat heeft 
veel tijd en energie gekost, en voor die inzet 
dank ik alle leden van de SP hartelijk. Geza-
menlijk laten wij iedere keer weer zien dat 
de SP de actiefste partij van Nederland is, en 
dat we ons klaar maken voor bestuursver-
antwoordelijkheid in nog meer gemeenten, 
in provincies en straks ook in de volgende 
regering! Ik ben er trots op dat ik zo’n  
fantastische partij mag leiden. 

Emile Roemer, fractievoorzitter SP

column
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‘Dit slaat gewoon helemaal nergens op’, 
briest het Osse SP-raadslid Paul Peters. 
Maandenlang organiseerde hij samen met 
vakbonden, Organon-personeel en po-
litici tal van acties in zijn stad. Eveneens 
maandenlang onderhandelden Merck (het 
Amerikaanse moederbedrijf van MSD/Orga-
non), diverse bedrijven die Organon wilden 
overnemen en de ministeries van Financiën 
en Economische Zaken om tot een overeen-

komst te komen. En die kwam er: volgens 
een reconstructie van NRC Handelsblad 
lag er op 8 februari een principe-akkoord 
op tafel. Maar een paar dagen later, op 12 
februari, gooide Merck ineens de deur dicht. 
IJskoud blokkeerde het concern de overna-
me van Organon door het Zuid-Afrikaanse 
Aspen, het bedrijf met wie waarmee het 
principe-akkoord was uitonderhandeld. 
Paul Peters: ‘Wie hier nog iets van begrijpt 

mag het zeggen. Ik bedoel; ik neem toch aan 
dat de Merck-onderhandelaars al die tijd het 
vertrouwen van hun bedrijf hebben gehad 
om aan een akkoord te werken. Op het mo-
ment dat dat lukt, gooit Kenneth Frazier – de 
grote Merck-baas in New Jersey – de deur 
dicht. Waanzin is het.’ Volgens genoemde 
NRC-reconstructie gist ook Merck-onder-
handelaar Jacob Harel naar de ware redenen 
van de blokkade door het hoofdkantoor. Vol-
gens insiders zou de Merck-top het bereikte 
akkoord ‘te complex’ en ‘financieel niet 
volledig’ vinden, aldus het dagblad. 

Amper bekomen van het slechte nieuws, 
steken de Raad van Commissarissen van Or-
ganon, de vakbonden en de ondernemings-
raad de koppen bij elkaar. Hun conclusie: dit 

Nieuwe fase iN de 
strijd om orgaNoN
Op het moment dat Organon in Oss gered leek, trok het 
Amerikaanse moederbedrijf Merck de stekker eruit. De 
woede daarover heeft inmiddels plaatsgemaakt voor nieuwe 
strijdlust. En niet alleen bij de SP. 

Onwil mOederbedrijf wekt wOede en strijdlust
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COLUMN
Kapitaal zonder thuis

In mijn geboorteplaats Oss voeren de 
duizenden werknemers van Organon (ja, 
die van dé pil) al een half jaar strijd met 
het Amerikaanse MSD, de huidige eige-
naar. Het bedrijf wil de hele R&D (onder-
zoek en ontwikkeling) sluiten, en dat be-
tekent voor bijna 2.200 mensen ontslag. 
Een drama voor de industriestad Oss. 
Organon bestaat zo’n honderd jaar en is 
destijds uit slachterij Zwanenberg voort-
gekomen. Men star� e – als eerste op de 
wereld – met het op industriële wijze fa-
briceren van penicilline, uit de alvlees-
klier van het varken. Nadien zouden nog 
vele innovaties volgen, waarvan de anti-
conceptiepil ongetwijfeld de belangrijk-
ste is.
Organon is een modern en energiek be-
drijf, dat bovendien erg winstgevend is. 
Het bedrijf maakte lange tijd deel uit van 
AKZO, maar werd door Hans Wijers (ja, 
die oud-minister van D66) verkocht aan 
Schering Plough, dat op haar beurt weer 
voor vele miljarden overging in han-
den van MSD. Op 8 juli van het vorig jaar 
werd de sluiting van de R&D-afdeling 
aangekondigd.
Niemand begrijpt waarom. Je koopt eerst 
voor vele miljarden een mooi, innovatief, 
winstgevend bedrijf, en dan sluit je de 
tent. Het is nog vreemder: er hee�  zich 
een overnamekandidaat gemeld, die on-
getwijfeld bereid is veel geld neer te tel-
len. Maar MSD weigert de deal. MSD is 
het primair te doen om de patenten van 
Organon. Met die patenten kunnen ze 
veel geld verdienen.
Maar patenten verlopen na een aantal 
jaren. En wat dan? Juist de onderzoek- 
en ontwikkelafdeling van Organon is in 
staat ervoor te zorgen dat er tijdig weer 
nieuwe zaken beschikbaar komen waar-
mee het bedrijf dan weer een tijd vooruit 
kan. Maar dat zal MSD nú een zorg zijn, 
net zoals men geen zorgen hee�  over de 
grote sociale gevolgen voor de bevolking 
van Oss. MSD hee�  geen thuis, en hee�  
dus ook geen verplichtingen aan de 
familie…

Jan Marijnissen

NIEUWE FASE IN DE 
STRIJD OM ORGANON

pikken we niet. Ze besluiten een kort geding 
aan te spannen tegen Merck, waarin ze 
eisen dat Merck de onderhandelingen weer 
heropent (de uitspraak op dit kort geding is 
bij het ter perse gaan van deze Tribune nog 
niet bekend). Maar er is meer. Op 1 maart 
werd via het Financieele Dagblad bekend 
dat een concreet overname-voorstel van een 
ander bedrijf - het Nederlandse Pantarhei 
Bioscience – ‘om procedurele redenen’ niet 
eens door Merck zou zijn bekeken. Ook 
Pantarhei hee�  de hoop op heropening van 
de onderhandelingen nog niet opgegeven.

Marijnissen: ‘Alles is nog mogelijk’  
Ook in Oss is er nog hoop, stelt Paul Peters. 
Na de 12e februari protesteerden al weer 
honderden Ossenaren en meldden zich 
evenzovelen om mee te gaan naar Amster-
dam, waar genoemd kort geding plaatsvond. 
In de gemeenteraad van Oss en in Provin-
ciale Staten van Noord-Brabant kreeg de 
SP steun voor moties om het kabinet op te 
roepen alles in het werk te stellen om de 
onderhandelingen weer heropend te krijgen. 

Maar hee�  datzelfde kabinet de afgelopen 
maanden wel genoeg gedaan om Organon/
MSD te redden? ‘Dat is moeilijk te beoor-
delen’, zegt Jan Marijnissen. ‘NRC schreef 
dat zowel Ru� e als Verhagen zich hebben 
ingespannen, en dat getracht is Merck met 

lucratieve fi scale regelingen over de streep 
te trekken. Het democratisch bestuur van 
een land hee�  onder kapitalistische ver-
houdingen weinig in te brengen als het over 
dit soort economische zaken gaat.’ Hetgeen 
volgens Marijnissen meteen aangee�  wat er 
moet gebeuren: ‘Een regering van een land 
moet mogelijkheden krijgen om haar be-
volking te beschermen tegen roofdieren die 
slechts uit zijn op meer winst en dat alleen. 
Organon is een innovatief en winstgevend 
bedrijf. Het is schandalig dat dan toch werk 
voor meer dan tweeduizend mensen met 
één pennestreek kan worden opgeheven. 
Waar en wanneer hebben de strategische 
belangen van Oss, Nederland en de werk-
nemers geteld? Nooit en nergens. En dat is 
onverteerbaar.’

Maar hee�  het onder die omstandigheden 
dan nog wel zin om actie te voeren? Marij-
nissen: ‘Actie helpt altijd. De ene keer is het 
resultaat groots en meeslepend, de andere 
keer valt het bij sommigen misschien wat 
tegen. Maar er is niets dommer dan je als 
makke schapen naar de slachtbank te laten 
leiden. En met betrekking tot Organon: het 
is nog afwachten wat er precies gaat gebeu-
ren. Alles is nog mogelijk.’

tekst Rob Janssen
foto’s Paul Peters  
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campagne
protest op z’n best 
Een campagne zonder verkiezings
posters is ondenkbaar. Ook lijsttrekker 
voor de provincie Utrecht AnneMarie  
Mineur heeft heel wat behanglijm  
gesnoven (foto 1).
› Het campagneteam in Groningen wilde 
duidelijk maken dat de provincie met de 
SP een stuk bruisender wordt. En wat is 
bruisender dan een bruisbal voor in bad 
in de campagnekleur roze? (foto 2)
› Op 13 februari werd de campagne 
officieel afgetrapt tijdens een grootse 
familiedag in Burgers’ Zoo in Arnhem. 
De belangstelling was zo groot, dat de 
organisatie besloot het programma twee 
keer te doen. Naast speeddaten met 
Provinciale lijsttrekkers, debatten met 
Eerste en Tweede Kamerleden, je eigen 
protestposter laten maken en natuurlijk 
het bezoek aan het dierenpark, was er 
muziek, cabaret en politiek in het ‘Safari 
Meeting Centre’. Met natuurlijk een  
inspirerende toespraak van SPleider 
Emile Roemer (foto 3).
› In Vlissingen werd er actie gevoerd voor 
behoud van de bibliotheek (foto 4). De 
handtekeningen werden verzameld door 
mensen te vragen een boek te doneren 
en in de binnenkant hun handtekening  
te zetten. Zo kreeg de wethouder een  
letterlijk zwaarwegend argument in  
handen om sluiting tegen te houden.
› In Limburg hield de SP een campagne
boottocht over de Maas van Maastricht 
naar Roermond, dat is 130 kilometer. 
Niet in een luxe motorboot met borrels 
en hapjes, maar in een kano (foto 5).
› Mensen achter de geraniums zetten is 
een rechtse hobby. Om actie te voeren 
tegen de bezuinigingen op de sociale 
werkvoorziening en gesubsidieerde 
arbeid maakten SP’ers een raam met 
geraniums, waarin mensen in Groningen 
zich op straat konden laten fotograferen 
(foto 6).
› Het wordt vaak gezegd: met een stem  
op de SP slaat u twee vliegen in één 
klap. De SP in Overijssel maakte kiezers 
in Zwolle duidelijk om welke twee vliegen 
dat gaat. Zij deelden vliegenmeppers uit 
met daarop foto’s van het rechtse  
kabinet en van CDAgedeputeerde  
Rietkerk (foto 7).

3

5

1

2

4

foto 1 t/m 6: afdelingsfoto’s
foto 7: Bas Stoffelsen
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de uitslagen
groningen
SP: 12,8%, 6 van de 43 zetels
Lijsttrekker Lian Veenstra: Wij zijn erg blij 
met Groningen als je kijkt naar de totale uit-
slag. De kabinetspartijen hebben maar een-
derde van de stemmen gehaald. Je ziet ook 
het positieve effect van werkgroepen oprich-
ten. In Haren winnen we zelfs ten opzichte 
van 2007, in Slochteren en Appingendam 
verliezen we maar heel weinig. Het bestuur 
kan hier over links. PvdA, SP, GroenLinks en 
D66: dat zou de eerste optie moeten zijn. De 
gesprekken beginnen volgende week.

Friesland
SP: 8,4%, 3 van de 43 zetels
Jos van der Horst: ‘We hebben 200 stem-
men minder dan de PVV. Dat is het verschil 
tussen 3 en 4 zetels. Het afgelopen jaar zijn 
er SP’ers voor zichzelf begonnen, onder de 
naam Verenigd Links. Die hebben met 300 
stemmen niks bereikt, behalve die extra ze-
tel voor de PVV ten koste van links. Maar we 
moeten naar onszelf kijken en de komende 
jaren ervoor zorgen dat het volgende keer 
niet op een paar honderd stemmen hangt.

drenthe
SP:9,7% 4 van de 41 zetels
Lijsttrekker is Philip Oosterlaak. Wegens 
familieomstandigheden spreken we de num-
mer 2, Ko Vester: ‘De sfeer op de verkie-
zingsavond was fantastisch. We verwachtten 
verlies, maar het verlies viel erg mee. Wel 
jammer dat er ook in Drenthe een tendens 
naar rechts te zien is. PVV, VVD en D66 
winnen. De SP gaat meteen aan de slag. 
Waarschijnlijk in de oppositie, maar ik heb 
aangegeven dat we klaar zijn voor college-
deelname en een goede kandidaat hebben.’

Flevoland
SP: 8,6%, 3 van de 39 zetels
Arie Stuivenberg: ‘We stonden op de ver-
kiezingsavond nog lang op 4 zetels, maar 
verloren op het laatst nog een restzetel. Dat 
was wel jammer. Van de zes gemeenten in 
Flevoland, hebben we in de twee grote ge-
meenten fors ingeleverd. Bij de kleinere ge-
meenten was de schade beperkt, in Dronten 
hebben we zelfs iets gewonnen. Daar loopt 
sinds december een grote actie tegen een 
woningcorporatie: dat heeft een behoorlijk 
positieve invloed.’

noord-holland
SP: 9,6%, 5 van de 55 zetels
Remine Alberts: ‘We zijn vooruitgegaan ten 
opzichte van een half jaar geleden. De winst 
in Amsterdam was groter dan bijvoorbeeld 
Amstelveen; dat komt vooral door de voor-
genomen bezuinigingen op het openbaar 
vervoer en GVB. Daar is echt campagne op 
gevoerd. Wat een nieuw college betreft: met 
deze uitslag komen we waarschijnlijk weer 
gewoon op de oude hap uit – zonder de SP.’

overijssel
SP: 8,7%, 4 van de 47 zetels
Frank Futselaar: ‘We zijn een zetel kwijt, 
dat is jammer, maar we hebben een mooie 
campagne gevoerd. Vier jaar geleden kregen 
we erg veel stemmen in de steden. Vooral in 
Enschede en Deventer zijn we nu weer flink 
achteruit gegaan. Ik verwacht niet dat wij 
in een college komen. Aan de andere kant: 
PvdA, CDA en SP hebben samen een meer-
derheid. Dat moet wel onderzocht worden.’

gelderland
SP: 9,7%, 6 van de 55 zetels
Eric van Kaathoven: ‘De uitslagenavond 
was frustrerend; door het potloodstemmen 
duurt het lang voor je echte uitslagen krijgt. 
De combinatie VVD, D66, PvdA, SP is voor 
een college een reële optie. We gaan hoe dan 
ook  gewoon door met wat we altijd doen 
als SP, actie voeren als er aanleiding toe is. 
We zijn op dit moment nog bezig met onze 
handtekeningenactie voor dubbelspoor in 
de Achterhoek.’

utrecht
SP: 8,2%, 4 van de 47 zetels
Anne-Marie Mineur: ‘De sfeer is eigenlijk 
vrij goed; het is een beetje gek dat je blij bent 
als je een zetel verliest. Maar met vier zetels 
gaan we ook een hoop mooi werk verzetten. 
Als we een kans krijgen aan de onderhan-
delingstafel te zitten en om een verschil te 
maken in een college, doen we dat zeker. 
Maar een grote kans is dat niet.’

Zuid-holland
SP: 9,3%, 5 van de 55 zetels
Harre van der Nat: ‘Ik heb net als iedereen 
een dubbel gevoel. Het is zuur om drie zetels 
te verliezen, maar ik ben blij dat we weer 
vooruitgegaan zijn sinds juni. Je ziet dat 
waar je een zichtbare actie hebt gevoerd, de 
resultaten ernaar zijn. Voorbeeld: in Goede-
reede speelt een heftige herindelingsdiscus-

sie. De SP zit daar goed in en daar hebben 
we dan ook niet verloren ten opzichte van 
de superscore uit 2007.’

noord-BraBant
SP:13,8%, 8 van de 55 zetels
Nico Heijmans: ‘Een stevige nederlaag: van 
12 naar 8 zetels. Maar nog steeds is de SP sa-
men met D66 de derde partij. De coalitie van 
CDA, PvdA en VVD is hier al veertig jaar aan 
de macht. Ze kunnen door met 29 zetels. 
Ik vind dat er toch serieus naar een coalitie 
met de SP gekeken moet worden omdat 
we de vorige keer bewust buitengesloten 
zijn. En intussen gaan we de boer op. Ook 
letterlijk, want we zijn nog niet klaar met de 
megastallen.’

limBurg
SP:11,9%, 6 van de 47 zetels
Thijs Coppus: ‘In de steden in Zuid-limburg 
hebben we verloren, en op het platteland 
hebben we onze positie verder verstevigd. 
De PVV is nu de grootste, daarna CDA en 
VVD. Het is nu aan de PVV: laat ze maar met 
de billen bloot gaan. Ze hadden een grote 
mond, kwamen niet opdagen bij debat-
ten; nu mogen ze laten zien of ze kunnen 
besturen.’

Zeeland
SP:8,5%, 3 van de 39 zetels
Ger van Unen: ‘Verlies hadden we verwacht, 
en het verlies valt nog mee. We hebben een 
goede campagne gehad: samen met alle 
Zeeuwse afdelingen die dagelijks op straat 
stonden. Die prima samenwerking willen we 
graag doorzetten: we hebben drie nieuwe 
Statenleden en we gaan de afdelingen inten-
sief erbij betrekken.’

tekst Jola van Dijk en Diederik Olders

het roemer-eFFect  
aan het werk
Ook bij Provinciale verkiezingen blijkt de 
sympathie voor Emile Roemer bij streekgenoten 
extra groot. In vier gemeenten werd de SP de 
grootste partij: Emile’s eigen Boxmeer (met 
31% van de stemmen!), Cuijk (21%) en Gennep 
(21%) liggen tegen elkaar aan. Ook in Oss werd 
de SP weer de grootste (20%). In de top-5 van 
beste scores voor de SP zit ook de gemeente 
Sint-Antonis (21%), die tegen Boxmeer aanligt.
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  percentages  zetels eK*
 partij 2007 2010 2011 2007 2011

 VVD 18,1%  20,5% 19,6% 14 16

 PVV - 15,4% 12,4% - 10

 CDA 25% 13,6% 14,2% 21 11 CoAlitie: 37

 PvdA 17,9% 19,6% 17,3% 14 14

 sp 14,8% 9,8% 10,2% 12 8

 D66 2,6% 6,9% 8,3% 2 6

 Groenlinks 6,2% 6,7% 6,3% 4 5

 ChristenUnie 5,5% 3,2% 3,3% 4 2 ***

 SGP 2,4% 1,7% 2,2% 2 1

 PvdD 2,6% 1,3% 1,9% 1 1

 50Plus - - 2,4% - 1

 oSF - - -** 1 0 oPPoSitie: 38

* De zetelverdeling in de eerste Kamer is nog niet zeker. op 23 mei kiezen de nu gekozen Provinciale 
Statenleden de eerste Kamer. De gevolgen van onder andere stemafspraken tussen partijen en het 
stemgedrag van onafhankelijke provinciale partijen zal nog van invloed zijn op de uitslag.

**  De onafhankelijke SenaatsFractie heeft haar zetel te danken aan stemmen van (onafhankelijke) 
Statenleden. De oSF doet als partij niet mee met de Provinciale verkiezingen.

*** op enkele plaatsen kon gestemd worden op de combinatie ChristenUnie/SGP. Dat leverde nog 0,5% op.

‘sterker uit deze campagne’
Algemeen secretaris Hans van Heijningen heeft 
op straat, in het landelijk campagneteam en op 
het partijbureau alle aspecten van de campagne 
van dichtbij meegemaakt. Hij is tevreden: ‘We 
hebben een goede campagne gevoerd; emile was 
buitengewoon trefzeker in de debatten. Vriend en 
vijand zijn het erover eens dat we erg zichtbaar 
waren. Je ziet dat het positieve gevoel dat mensen 
hebben bij emile nog lang niet is uitgewerkt. Het is 
leuk om met hem waar dan ook heen te gaan en 
telkens weer mensen tegen te komen die met hem 
op de foto willen. een soort Mick Jagger van de 
Nederlandse politiek, maar dan jonger.’
Volgens Van Heijningen gaat een verkiezings-
campagne over méér dan stemmen winnen: ‘We 
zijn sterker uit deze campagne gekomen. er is een 
stijging van nieuwe leden te zien, en bij die leden 
zitten relatief veel mensen die meteen actief willen 
worden. een andere belangrijke winst van deze 
verkiezingscampagne is dat een aantal groepen 
die nu door het kabinet hard gepakt worden in 
beweging zijn gekomen. en dat wij daarbij een be-
langrijke, soms centrale rol hebben gespeeld. een 
mooi voorbeeld daarvan is de prima samenwer-
king bij de acties rondom de openbaar vervoer-
bedrijven in Amsterdam, Den Haag en Rotterdam. 
De SP organiseerde de reizigerssolidariteit en de 
mensen van de vervoersbedrijven organiseerden 
samen met de vakbonden de werknemersbelan-
gen. De bus- tram- en metrochauffeurs weten 
dat ze op de SP kunnen rekenen. Van dat soort 
samenwerking hebben we nog jarenlang plezier 
als partij.’

De verkiezingsuitslag betekent een verlies van 
zetels in de Provinciale Staten. en dus van net zo 
veel SP-Statenleden. Van Heijningen: ‘ik vind het 
belangrijk om namens de partij mijn waardering 
uit te spreken over de Statenleden die nu niet 
meer herkozen zijn. Zij hebben de afgelopen jaren 
in de Provinciale Staten goed gewerkt, zich serieus 
en met veel inzet ingespannen voor een betere 
provincie. Dat zij nu aan de kant komen te staan 
zegt helemaal niets over de kwaliteit van hun 
werk. Dit waren bij uitstek landelijke verkiezingen.’

SP-eerste Kamerlid tiny Kox is lijsttrekker voor de 
eerste Kamerverkiezingen. tijdens de campagne 
trad hij enkele malen naar voren in debatten, 
waarin hij liet zien dat de SP in de eerste Kamer 
voor de broodnodige verstandige en kritische noot 
zorgt. over de uitslag zegt Kox: ‘Het verlies was 
ingecalculeerd, maar het herstel is heel mooi. 
Vergeleken bij de tweede Kamerverkiezingen van 
vorig jaar zijn we gegroeid, en dat bij Provinciale 
Statenverkiezingen! in z’n totaliteit heeft de 
coalitie geen automatische meerderheid in de 
eerste Kamer. Het worden dus spannende tijden in 
de Senaat.’
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SPANNENDE UITSLAG 
NA SPANNENDE 
VERKIEZINGEN
Op de uitslagenavond van de Provinciale Statenverkiezingen 
op 2 maart gingen SP’ers in heel het land van spanning 
naar opluchting, van blijdschap naar teleurstelling en weer 
terug. In Den Haag werd de landelijke SP-uitslagenavond 
gehouden. In provinciehoofdstad Maastricht zag men een 
historische Limburgse uitslag tegemoet. Een verslag van twee 
uitslagenavonden.

Den Haag In een warme zaal van café Du-
dok in Den Haag komen SP’ers bij elkaar om 
de uitslag van de verkiezingen af te wachten. 
De roze protest-posters zijn overal te zien – 
net als tijdens de campagne. Vanaf een uur 
of acht begint de zaal vol te stromen. Niet 
lang na negen uur, als de stembussen slui-
ten, wordt de eerste prognose verwacht. De 
peilingen vlak voor de verkiezingen waren 
niet slecht; maar dat we gaan verliezen ten 
opzichte van de topuitslag uit 2007 is wel 
duidelijk. Maar dat is nog het minst interes-
sante aan de uitslag; meer nog dan over de 
samenstelling van de Provinciale Staten 
gaan deze verkiezingen over de samenstel-
ling van de Eerste Kamer. Krijgt de coalitie 
van VVD, CDA en PVV daar ook een meer-
derheid? De spanning is te voelen – ondanks 
het relaxte bluesgeluid van de Osse band de 
C-Jays.

Hoe verpletterend wordt de klap 
voor het CDA?
Maastricht Ook in het Limburgse provincie-
huis te Maastricht is de spanning voelbaar. 

De afgelopen weken leken in de zuidelijk-
ste provincie nog maar te draaien om één 
ding: hoe verple� erend wordt de klap die 
de PVV aan het CDA gaat uitdelen? Eerder 
hadden peilingen Wilders’ partij 18 van de 
47 Statenzetels toegedicht, het CDA zou 
daardoor gedecimeerd worden. In de statige 
Feestzaal wordt als vanouds het voortref-
felijke Neubourg-bier getapt. Dit zichtbaar 
tot genoegen van de aanwezige (kandidaat-)
Statenleden, gedeputeerden en lokale poli-
tici van alle politieke partijen. Behalve van 
de PVV: die partij laat Maastricht links lig-
gen en viert haar eigen feestje in Echt. Ook 
CDA-gedeputeerde Ger Driessen, die met 
uitdagende videofi lmpjes een veelbesproken 
voorkeurscampagne voerde, is er niet. Hij 
verkiest zijn woonplaats Horst boven de 
provinciehoofdstad om de verkiezingsavond 
door te brengen. Al met al zit menigeen toch 
een beetje met het gevoel dat het vanavond 
anders is dan anders.

Den Haag Om negen uur neemt partijse-
cretaris Hans van Heijningen het woord. Hij 

wil voordat de uitslagen komen de mensen 
bedanken die een goede campagne 
hebben gevoerd: ‘We hebben met ons allen 
1,7 miljoen ZO-kranten, 1,8 miljoen folders, 
50 duizend sponzen met een boodschap en 
400 duizend laatste dagfolders verspreid. 
Dat leverde koude handen en veel opgesto-
ken duimen op.’ De keuze voor het campag-
nethema, ‘Protest’, bleek een juiste keus: 
‘De afgelopen maanden zijn de mensen uit 
de cultuursector, de sociale werkplaatsen, 
de thuishulp, het speciaal onderwijs en de 
ambtenaren de straat op gegaan. Bij de soms 
massale protesten was de SP niet aanwezig 
om daar electoraal van te profi teren, nee, in 
de meeste gevallen zaten wij in het hart van 
de organisatie van de protesten.’

‘Jammer Mark, je bent niet geslaagd’
Even na half tien komt de eerste prognose 
op het grote tv-scherm. De SP verliest, zoals 
verwacht. Maar belangrijker: de regering 
hee¢  vooralsnog geen meerderheid in de 

VERLIES, ONZEKERHEID EN WINST
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Eerste Kamer – zelf niet als de regerings-
trouwe SGP wordt meegerekend. En dat is 
reden tot gejuich. Eerste Kamer-lijs� rekker 
Tiny Kox wordt in de zaal geïnterviewd door 
de NOS: ‘Mark Ru� e zei dat dit een test voor 
zijn kabinet zou zijn. Jammer Mark, je bent 
niet geslaagd.’ Daarna spreekt hij de zaal 
toe: ‘Dit is een prognose waar we blij mee 
zijn. Wel zakken we van 12 naar 8 zetels in 
de Eerste Kamer. Hier klinkt dan ook terecht 
geen oorverdovend gejuich. Maar als je kijkt 
naar de voorlopige uitslag, dan zie je vijf 
partijen die een percentage van meer dan 10 
procent halen. Vijf grote politieke stromin-
gen in Nederland en onze partij is er daar 
een van!’

‘Bedankt, mensen!’ 
De goede sfeer in Dudok blij� , als de eerste 
resultaten gemeente voor gemeente bin-
nenstromen en de prognose bevestigen. Als 
Emile Roemer het podium betreedt, wordt 
hij met enthousiasme begroet. Hij zegt: 

‘We mogen dik en dik tevreden zijn.’ Ten 
opzichte van de Tweede Kamerverkiezingen 
een half jaar geleden staat de SP weer op 
winst. Roemer daarover: ‘Ik wil onze kiezers 
daarvoor bedanken. Zij hebben een duidelij-
ke uitspraak gedaan: geen meerderheid voor 
het kabinet. De kiezer hee�  geen zin in dit 
kabinet, dat zo hard en kil de rekening van 
de crisis legt bij de gewone en meest kwets-
bare mensen.’ Ook zijn partijleden bedankt 
hij: ‘Al die duizenden SP’ers die zich het vuur 
uit de sloff en hebben gelopen: top! En uit 
de grond van mijn hart: bedankt mensen!’ 
Na zijn toespraak dansen en zingen Emile 
en de hele zaal mee met ‘Stem voor, stem 
SP’. SP-Eerste Kamerleden Geert Reuten en 
Tuur Elzinga tonen zich ook tevreden. Met 
de prognose van 8 Eerste Kamerzetels komt 
Elzinga er net in: ‘Ik zie ernaar uit, want 

noemden, voor het eerst sinds mensenheu-
genis, niet de grootste partij van Limburg.

Inderdaad: anders dan anders. Tegenover de 
Tribune signaleert de Limburgse gouver-
neur Leon Frissen nog iets wat anders is. 
‘Het leek soms wel of deze verkiezingen en-
kel gingen om de vraag: wie verzint de beste 
quote in 139 tekens?’, sneert Frissen naar de 
hordes twi� erende politici. En zo blij�  het 
een opmerkelijke verkiezingsavond. Geen 
gejuich, want de grote winnaars zijn er niet. 
Ook geen gejuich bij de SP, want uiteindelijk 
staat er een verlies onder de streep van 3 
zetels (van 9 naar 6). Maar daar staat ook het 
besef dat de partij stáát in Limburg en niet 
het loodje legt in de gure rechtse wind. 

het wordt steeds interessanter, politieker. 
De Eerste Kamer hee�  als taak om ook de 
gevolgen van wetgeving op de maatschappij 
te bekijken. Echt keihard beleid kan in elk 
geval niet meer rekenen op een gemakke-
lijke meerderheid.’ Reuten vult hem aan: ‘De 
regering moet bij andere partijen langsgaan 
om dingen voor elkaar te krijgen.’

De grootste in Gennep
Maastricht Pas tegen half elf komen in 
Maastricht de eerste uitslagen van Lim-
burgse gemeenten binnen. Het wordt even 
stil in het peloton SP’ers rondom lijs� rekker 
Thijs Coppus, want in Valkenburg verliest de 
partij ruim de hel�  van de kiezers. Maar een 
paar minuten later slaat de stemming om, 
als de uitslag in Gennep bekend wordt: in 
deze Noord-Limburgse gemeente wordt de 
SP de grootste partij. Als enige in Limburg, 
zoals later blijkt. Ook wordt duidelijk dat het 
met de voorspelde monsterzege van de PVV 
wel mee gaat vallen: uiteindelijk wordt de 
partij van Wilders met 10 zetels even groot 
als het CDA, dat maar liefst 8 zetels verliest. 
Omdat de PVV ietsje meer stemmen hee�  
dan de christen-democraten zijn laatstge-

Wel of geen Eerste Kamermeerderheid?
Den Haag In het Haagse café loopt een ge-
zellige avond op zijn einde. Terwijl de men-
sen langzaam de zaal verlaten komt toch 
nog de spanning terug. De landelijke cijfers 
van de SP zijn stabiel; de SP wint nog steeds 
ten opzichte van een half jaar geleden. 
Maar de rechtse coalitie kruipt dichter en 
dichter naar een meerderheid in de Eerste 
Kamer naarmate er meer uitslagen offi  cieel 
worden. De mensen die voor het slapen gaan 
nog even op Teletekst kijken, zien tot hun 
schrik dat de rechtse meerderheid om twee 
uur ’s nachts behaald is: 38 van de 76 Eerste 
Kamerzetels in handen van VVD, CDA en 
PVV. Pas de ochtend daarna – voor sommi-
gen na een slapeloze nacht – blijkt dat het er 
waarschijnlijk toch maar 37 zijn. En ook dat 
zal pas op 25 mei duidelijk zijn: op 23 mei 
kiezen de Statenleden de Eerste Kamer, de 
uitslag wordt twee dagen daarna bekend.

tekst Rob Janssen 
en Diederik Olders

foto Suzanne van de Kerk
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5 vragen aan

De NS haalt de laatste tijd vaak ongun-
stig het nieuws door onhandig inkopen. 
Stoptreinen zonder wc’s (lekker 
goedkoop), gloednieuwe treinen die bij 
sneeuw niet kunnen rijden. En op de 
perrons vind je rookpalen die in brand 
lijken te staan. Net zoals je zou ver-
wachten dat treinen tegen sneeuw 
kunnen, zou je toch denken dat rookpa-
len tegen sigaretten kunnen.

› Waarom komt NS toch zo vaak in het 
nieuws?
‘NS is van iedereen. Wat dat betreft lijken 
we op de coach van het Nederlands Elftal. 
Als het goed gaat wil iedereen bij je horen, 
maar als het even tegenzit – door het weer 
of door andere omstandigheden – weet 
iedereen hoe het beter had gekund.’

› Maar rookpalen die zelf roken...
‘Een niet gedoofde sigaret kan, door 
peuken die al in de paal zitten, leiden tot 
rookontwikkeling. Op station Amersfoort 
en Zwolle wordt daarom nu een proef 
gehouden met asbaktegels, waarbij de 
sigaretten door een rooster vallen. 
Hierdoor zal de rookontwikkeling  
verminderd worden.’

› Waarom staan die rookpalen  
er eigenlijk?
‘Veel reizigers staan liever niet tussen 
rokende klanten. Het plaatsen van 
rookpalen brengt de rokers samen, zodat 
niet-rokers daar niet tussen hoeven te 
staan.’

› Kostbare aangelegenheid,  
miljoenen zeker?
‘Het plaatsen van rookpalen bespaart in 
zekere zin geld, doordat niet meer over het 
hele perron sigarettenpeuken verwijderd 
hoeven te worden.’

› Maar kan dat geld niet beter aan de 
knelpunten op het spoor besteed 
worden?
‘ProRail doet het onderhoud van het spoor 
en dat staat volledig los van de NS.’

nS-woordvoerder  
eric trinthamer

SP-Kamerlid Renske Leijten (foto) heeft 
een aanvalsplan gepresenteerd om een 
einde te maken aan het uitmelken van 
bewoners door zorginstellingen. Uit het 
hele land krijgt de SP meldingen dat 
ouderen- en gehandicapteninstellingen hun 
bewoners laten betalen voor zaken waar 
helemaal niet voor betaald hoeft te worden. 
Een onderzoek van de Nederlandse 
Zorgautoriteit bevestigt dat beeld. Leijten: 
‘Als zaken in rekening gebracht worden die 
al betaald zijn uit AWBZ-premies, is dit 
keiharde fraude. Maar ook een factuur voor 
een bezoek van de glazenwasser aan de 
instelling of zoiets kleins als een koekje bij 

de koffie getuigt van een beschamende 
boekhoudersmentaliteit.’

‘Mensen die in Nederland misstanden 
melden, worden door de overheid kapot 
gemaakt.’ Volgens SP-Tweede Kamerlid 
Ronald van Raak raken klokkenluiders in 
het slechtste geval financieel aan de grond. 
In het beste geval krijgen ze een hoog 
bedrag aangeboden op voorwaarde dat ze 
hun mond houden. Daarom heeft Van Raak 
een initiatiefwet ingediend voor een Huis 

> verbied uitmelken bewonerS zorginStellingen

> initiatiefwet klokkenluiderS

voor Klokkenluiders. Daar moet bepaald 
worden of een misstand van algemeen 
belang is, waarna de klokkenluider niet 
meer ontslagen of gekort kan worden. 
Melders van misstanden moeten juridisch, 
financieel en psychisch ondersteund 
worden. Verder moet er gecontroleerd 
worden of de problemen daadwerkelijk 
opgelost worden.

> gouden uitSmijter

Uit onderzoek van ROOD Nijmegen blijkt 
dat allochtone jongeren vaker de toegang 
geweigerd wordt bij horecagelegenheden 
dan autochtone jongeren. Zestig procent 
van de ondervraagde allochtone jongeren 
vermoedt geweigerd te zijn vanwege de 
huidskleur. Drie kwart van de jongeren 
weet waar ze vermoedens over onterechte 

weigeringen kunnen melden. Bepaalde 
kroegen werden opvallend vaak genoemd 
vanwege hun onvriendelijke en soms zelfs 
ronduit aggressieve deurbeleid. Het 
Nijmeegse café Van Buren sprong er uit en 
kreeg daarom de Gouden Uitsmijter 
uitgereikt, maar weigerde deze in ont-
vangst te nemen. 
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*  Op voorstel van SP-Kamerlid Jasper van Dijk worden hoge 
vertrekpremies van onderwijsbestuurders teruggehaald en  
in onderwijs geïnvesteerd. Bovendien moeten voortaan alle 
declaraties van hbo-instellingen en -bestuurders openbaar 
gemaakt worden. 

*  Een motie van PvdA en SP die oproept tot concrete plannen 
om tactische kernwapens uit Europa te verwijderen, kon in 
de Senaat op een ruime meerderheid rekenen. Zelfs de VVD 
sloot zich aan bij de groeiende consensus dat kernwapens 
hun langste tijd gehad hebben. 

*  De Tweede Kamer heeft een voorstel van SP-Tweede 
Kamerlid Manja Smits aangenomen waarin wordt gesteld  
dat de regering ervoor moet zorgen dat er geen scholen voor 
speciaal onderwijs hoeven te sluiten. Door de aangekon-
digde miljoenenbezuiniging op voorzieningen voor leerlingen 
die extra zorg nodig hebben, komen veel scholen in de 
financiële problemen.

* Op initiatief van SP-Tweede Kamerlid Ewout Irrgang moeten 
de directiesalarissen bij de NS verder omlaag. De salarissen 
waren al 20 procent gedaald, maar bedroegen nog altijd 
ongeveer zes ton. Dat past niet bij de publieke taak van een 
bedrijf als NS, waarvan de staat de enige aandeelhouder is.

* De bezuinigingen op rechtsbijstand zijn uitgesteld. Doordat 
het voeren van een rechtszaak onbetaalbaar dreigde te 
worden, kwam de toegang tot het recht onder druk te staan. 
De oproep van SP-Tweede Kamerlid Sharon Gesthuizen om 
deze bezuinigingen er niet even snel en zonder voorafgaand 
debat door te drukken, werd gesteund door de andere 
oppositiepartijen. 

Vroeg of laat: 
dure euro 

> dat is binnen!

Uit een uitspraak van minister van Financiën De Jager blijkt dat 
studenten mogen opdraaien voor ondoordachte en onzinnige planne-
tjes van fractiespecialisten van CDA en VVD. SP-Kamerlid Jasper van 
Dijk schrijft in een opinie op www.joop.nl: ‘De studieboete van 3.000 
euro voor langstudeerders blijkt slechts een speeltje te zijn van de 
coalitiepartijen. Talloze studenten worden bang gemaakt met een 
maatregel die niet nodig was.’ 
De uitspraak die De Jager doet over de studieboete die het kabinet wil 
invoeren is ook wel opmerkelijk: ‘Mij levert die maatregel niets op voor 
het tekort. Netto blijft het hetzelfde.’ Terwijl staatssecretaris Zijlstra 
altijd heeft gezegd dat de studieboete nodig is om de staatsschuld af 
te lossen. Jasper van Dijk wil dan ook snel een debat om deze 
maatregel van tafel te krijgen: ‘Steun hebben we alvast van de 
minister van Financiën.’

> studieboete ‘leVert niets op’

Juni 2004 – Agnes Kant en Erik Meijer ont-
hullen voor het Tweede Kamergebouw een 
standbeeld voor toenmalig VVD-minister 
Zalm. Kant is dan SP-woordvoerder Finan-
ciën en Meijer is op dat moment lijsttrekker 
voor de Europese Parlementsverkiezingen. 
Zij presenteren een onderzoek dat de SP 
deed naar de gevolgen van de invoering 
van de Euro. Uit dat onderzoek blijkt dat 
een overweldigende meerderheid van 89 
procent van de ondervraagden vindt dat 
de invoering ervoor heeft gezorgd dat de 
prijzen fors zijn gestegen. Op het standbeeld 
staat een bekende uitspraak van Zalm: ‘Ik 
kan praten als Brugman, de mensen denken 
toch dat het aan de Euro ligt.’ Niet lang 
daarna blijkt dat er behalve ‘Euroflatie’ nog 
meer mis is geweest bij de invoering van de 
Euro in 2001. Terwijl minister Zalm stellig 
blijft ontkennen, verklaart monetair expert 

en oud-directeur van de Nederlandsche 
Bank Szàsz in 2005 dat er sprake was van 
inflatie doordat de gulden 5 tot 10 procent 
was ondergewaardeerd bij de instap in de 
Euro. Agnes Kant vindt dat er een parle-
mentair onderzoek moet komen: ‘Wanneer 
zoveel zeer gerespecteerde, gezaghebbende 
mensen iets anders blijven zeggen dan de 
betrokken minister, en er bovendien zóveel 
scepsis onder de bevolking is, dan moet 
het parlement maar uitsluitsel geven. Een 
parlementair onderzoek is hiervoor het 

beste middel.’ Het onderzoek komt er niet 
en zowel Zalm als zijn opvolger, PvdA’er 
Wouter Bos, ontkennen dat er een groot 
verschil was.

Maart 2011 – Een zogenoemd ‘Working 
Paper’ van het Wetenschappelijk Bureau van 
de SP, tevens de Masterscriptie economie 
van fractiemedewerker Financiën Joost van 
Dijke van de Tweede Kamerfractie van de SP, 
wordt gepubliceerd. Dit doorwrochte onder-
zoek reconstrueert vanuit de wisselkoersen 
tussen de gulden en de valuta van de euro-
landen afzonderlijk de wisselkoers van de 
euro. Uit het onderzoek blijkt dat de gulden 
4 tot 5 procent was ondergewaardeerd ten 
opzichte van de euro. SP-Kamerlid Ewout 
Irrgang is nu woordvoerder Financiën: ‘Het 
zou de huidige minister van Financiën De 
Jager sieren als hij dit erkent.’

 www.sp.nl/geld
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Wat is de 6-aprilbeweging?
‘In 2008 staakten arbeiders in de textiel-
industrie, op 6 april. Mubarak is aan zijn 
enorme vermogen gekomen door privati-
seringen. Zijn vrienden mochten bedrijven 
voor een prikkie kopen. De opbrengst van 
de machines en de grond leverde veel winst 
op, daarna werden de fabrieken geslo-
ten. Met als resultaten dat tienduizenden 

arbeiders hun werk zagen verdwijnen. Toen 
zij daarom wilden staken, durfde niemand 
de organisator te zijn. Een aantal politiek 
actieve mensen heeft de staking toen via 
het sociale netwerk facebook georganiseerd, 
anoniem. De staking was geen succes, maar 
er is toen wel een netwerk ontstaan van 
veranderingsgezinde Egyptenaren. Ik kwam 
met hen in contact toen ik op bezoek was in 

Cherif Osman met zijn vrouw Naoual Ennali en dochtertje Lina. Osman: ‘De eerste keer dat Lina Egypte zal 
zien, zal het een Egypte zijn zonder Mubarak.’

Cherif Osman strijdt vOOr egyptisChe demOCratie

‘We zullen het  
samen moeten doen’
Cherif  Osman (31) is lid van de ‘6 aprilbeweging’, die een  
cruciale rol speelde in de Egyptische volksopstand, en sinds 
kort SP-lid. De strijd voor democratie is met het vertrek van 
president Mubarak nog niet gestreden.

Egypte – ik woon nu 15 jaar in Nederland. Ze 
demonstreerden tegen de bezetting in Gaza 
en ik heb me toen aangesloten.’

Maar toen de volksopstand begon,  
zat je in Nederland.
‘De opstand in Tunesië inspireerde ons om 
mensen op te roepen ook de straat op te 
gaan. Ik was er helaas niet bij, maar ik kon 
vanuit Nederland wel wat doen. Mubarak 
wist veel mensen te ontmoedigen door te 
wijzen op de steun die hij uit het Westen 
kreeg. Door te laten zien dat mensen hier 
solidair zijn met de volksopstand daar, 
valt dat argument weg. Beelden van onze 
demonstraties in Amsterdam en Rotterdam 
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nieuws

op Al Jazeera hebben veel betekend voor de 
demonstranten in Caïro. Ik heb ook de me-
dia opgezocht om de angst voor islamisering 
van de revolutie te bestrijden.’

Hoe gaat het nu verder?
‘Het opbouwen van democratie begint nu 
pas. Ik overleg nu met de ambassadeur (zie 
kader) over de mogelijkheid om Egyptena-
ren die niet in Egypte wonen ook te laten 
stemmen. Mubarak heeft dat ooit onmoge-
lijk gemaakt, omdat het grootste deel van 
die 7 miljoen mensen hoogopgeleid is, en re-
latief vaak kritisch op Mubarak. Ze verkopen 
ook hun stem niet, zoals de mensen die erg 
arm zijn wel deden bij verkiezingen.’

Is het niet lastig dat de maatschappij  
na zoveel jaren dictatuur door en  
door corrupt is?
‘Ja, mensen zijn gewend aan corruptie. Een 
kioskhouder vindt het heel gewoon dat 
hij politiemensen gratis sigaretten moet 
geven. Ik vind dat daarom jonge mensen 
een belangrijke rol moeten spelen; corrup-
tie is voor hen nog geen gewoonte. Er gaan 
ook stemmen op om alle ondernemers te 
berechten, en Mubaraks partijleden. Ik zeg: 

Vorig jaar was er de succesvolle manifestatie ‘Armoede werkt niet’. 
Emile Roemer nam daarna het initiatief tot een manifest met 
dezelfde titel, dat werd gepresenteerd eind februari. Het is niet 
aanvaardbaar als de kosten van de crisis neergelegd worden  
bij mensen met een arbeidsbeperking. Ook in tijden van bezuinig-
ingen mogen in een beschaafd land mensen met een arbeids-
beperking niet worden uitgesloten en veroordeeld tot een leven in 
armoede. Het manifest wordt ondersteund door SP, PvdA, 
GroenLinks en ChristenUnie, vakbonden, maatschappelijke 

organisaties en vele bekende Nederlanders. In de verkiezings-
debatten reageerden de rechtse partijen als door een wesp 
gestoken: ‘list en bedrog’ volgens Wilders en ‘schandalig en 
asociaal’ volgens VVD’er Blok. Een teken, kortom, dat het manifest 
het bij het rechte eind heeft. 
 
Doe dus net als Herman van Veen, Jan Mulder, Karin Bloemen, 
Vincent Bijlo en vele anderen en onderteken het manifest op  
www.armoedewerktniet.nl

> Armoede werkt niet

mAnifest: ‘Armoede werkt niet’
Deze regering zegt op te komen voor de 
‘hardwerkende Nederlanders’. Maar 
door de maatregelen van VVD, CDA en 
PVV zullen tienduizenden hardwerken-
de mensen met een arbeidsbeperking 
hun baan verliezen of moeten leven van 
minder geld. Wij spreken ons uit tegen 
het harde bezuinigingsbeleid op mensen 
met een arbeidsbeperking. Wij vinden 
dat deze mensen niet de rekening van 
de crisis moeten betalen. In een 
beschaafd land moeten we mensen met 
een arbeidsbeperking niet uitsluiten en 
veroordelen tot een leven in armoede. 
Want armoede werkt niet. 

dAArom stellen wij  
de volgende eisen:
•	 Geen	afbraak	van	de	arbeidsvoor-

waarden van mensen met een arbeids-
beperking, maar goede begeleiding, 
goede opleidingen en een fatsoenlijk 
salaris 

•	 Inkomensbehoud	voor	bijstands- 
gerechtigden, jonggehandicapten  
en mensen met een arbeidsbeperking 

•	 Perspectief	op	werk	voor	iedereen,	ook	
voor mensen met een arbeidsbeperking 

•	 Geen	ontslagen	bij	de	sociale	werk-
plaatsen 

•	 Laat	mensen	met	een	arbeidsbeperking	
niet de rekening van de crisis betalen

in Egypte hadden velen geen keuze dan om 
mee te werken. En we zullen het toch samen 
moeten doen.’

Moet het Westen zich actief bemoeien  
met de Egyptische democratie?
‘In tegenstelling tot de ambassadeur denk 
ik dat er positief wordt gekeken naar het 
Westen, alleen niet naar de Verenigde Staten 
en Engeland. Partijen zijn in Egypte op dit 
moment papieren tijgers. Ze kunnen heel 
wat leren van bijvoorbeeld de SP over poli-
tiek organiseren. De 6-aprilbeweging wil 
aan de zijlijn kritisch toezicht houden: we 
worden geen politieke partij. Het Egyptische 
volk zal haar gewonnen vrijheid alleen om-
zetten in echte democratie als ze nu actief 
betrokken blijven. En daar kunnen wij een 
rol in spelen. Oh, en mag ik lezers oproepen 
naar Egypte op vakantie te gaan? Ik wil geen 
reclame maken, maar met toerisme steun je 
wel de revolutie.’

tekst en foto’s Diederik Olders

Osman en de Egyptische ambassadeur Mahmoud 
Samy poseren in de werkkamer van de ambassa-
deur. Tussen hen in hangt een lijst met een kaartje; 
dit is de plaats waar tot voor kort het portret van 
staatshoofd Mubarak hing – zoals gebruikelijk in 
ambassades. De ambassadeur zit in een moeilijke 
positie, hij is immers benoemd onder Mubarak. 
Daarover zegt hij: ‘Je moet wel bedenken dat onze 
ambassades relatief niet-politiek zijn. Lidmaat-
schap van een politieke partij was bijvoorbeeld niet 
toegestaan – dus ook niet van Mubaraks partij.’ 
Samy kijkt liever vooruit: ‘Ik vertegenwoordig 
boven alles Egypte, niet een machthebber. Wat nu 
nodig is, is dat de Egyptische economie gesteund 
wordt. De democratisering komt niet verder als 
de economie tot stilstand komt. Het opheffen van 
het negatief reisadvies zou een goed begin zijn: 
toerisme is belangrijk voor Egypte.’ Over westerse 
hulp bij het opbouwen van de democratie is hij 
minder enthousiast: ‘Er is wantrouwen tegenover 
het Westen; te veel bemoeienis zal eerder een 
anti-westerse houding bevorderen. Vertrouw de 
Egyptenaren; hun revolutie heeft laten zien dat ze 
dat vertrouwen waard zijn.’
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‘De straat  
 is je politiek’

In Voorschoten kwamen afgelopen maand twee campagnes van de 
SP samen. Een groep enthousiaste inwoners van deze welvarende 
gemeente in Zuid-Holland werkt namelijk al bijna een jaar hard aan 
het oprichten van een eigen SP-afdeling. Hiermee doet Voorschoten 
mee aan de campagne ‘Op naar de 200 afdelingen’, en afgelopen 
maand kwam daar de verkiezingscampagne voor de Provinciale 
Staten bij. Campagnes met een duidelijk lokaal tintje.  
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Harre van der Nat op campagne
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Folderen op het Treubplein
Vrijdagmiddag 25 februari stipt om twaalf 
uur slepen Djamal en Tina Pourjalili een 
tafel en diverse folders naar het Treubplein. 
Op dit centrale pleintje staan de SP’ers 
regelmatig om folders uit te delen en te 
horen wat er leeft onder de Voorschotena-
ren. Iedereen kent iedereen hier, dus er is 
geen drempel om even een praatje maken 
bij de SP-tafel. Vooral de zestienjarige Tina 
Pourjalili kent veel mensen, omdat ze naast 
haar gymnasiumopleiding als kassière werkt 
in de lokale supermarkt. Een jaar geleden 
werd ze lid van de SP, nadat eerder al haar 
tweelingbroer Mani actief geworden was 
voor de partij. Tina Pourjalili: ‘Hij nam me 
mee naar een bijeenkomst van de ROOD-
jongeren in Leiden. Daar ben ik door Leon 
Botter, de voorzitter van ROOD, overtuigd 
om ook lid te worden. Sindsdien heb ik 
eigenlijk met alles meegedaan. Het is echt 
leuk, want je leert zoveel nieuwe mensen 
kennen waar je heel snel een klik mee hebt. 
Je kunt makkelijk met elkaar praten, omdat 
je vaak hetzelfde wilt voor Nederland en de 
rest van de wereld.’
Het begon dus met broer Mani, vervolgens 
werd Tina lid, en uiteindelijk werd ook vader 
Djamal actief toen het gezin afgelopen mei 
een brief ontving van Erik Maassen. Maas-
sen: ‘Ik vond het zo jammer dat ik bij de 
gemeenteraadsverkiezingen van maart niet 
op m’n eigen partij kon stemmen. Daarom 
heb ik iedereen een brief gestuurd zodat we 
in ieder geval actief aan de campagne voor 
de Tweede Kamerverkiezingen mee zouden 
doen. Ik heb toen ook een avond georga-
niseerd met Krista van Velzen, waar tien 
mensen aan deelnamen. Met die mensen 
zijn we vervolgens aan de slag gegaan.’ 
Djamal Pourjalili is een van hen. Voordat hij 
zijn geboorteland Iran moest ontvluchten, 
was hij ook al actief voor socialistische 
partijen. Door de brief van Maassen wilde hij 
opnieuw politiek actief worden.

Protest tegen de Rijnlandroute
Behalve Erik Maassen en Tina en Djamal 
Pourjalili, staan deze middag ook Simon 

Veen en Judith Thomas te folderen. Samen 
met een handvol anderen vormen zij nu 
al bijna een jaar de harde kern van de SP 
in Voorschoten. Uiteraard worden op het 
Treubplein folders voor de Provinciale 
Statenverkiezingen uitgedeeld, maar ook 
een brief speciaal voor de inwoners van 
Voorschoten. Kort na de verkiezingen wordt 
namelijk in de provincie besloten of de Rijn-
landroute aangelegd zal worden. Deze snel-
weg, dwars door het dorp, zou de files rond 
Leiden op moeten lossen. Maar volgens de 
SP is het nut van de snelweg niet bewezen. 
Bovendien kost de aanleg van de weg ruim  
1 miljard, en levert deze vooral geluids-

overlast en luchtvervuiling op. De proble-
men met het verkeer kunnen volgens Erik 
Maassen, die ook fractiemedewerker in de 
Tweede Kamer en Statenlid is, prima lokaal 
opgelost worden. ‘Dat kost een klein deel 
van het geld dat nodig is om de Rijnland-
route aan te leggen. En het kan ook nog eens 
veel sneller klaar zijn.’
Om half een draait een SP-busje het Treub-
plein op. Harre van der Nat, de provinciale 
lijsttrekker voor de SP in Zuid-Holland, 
komt net van de drukker en brengt de groep 
een mooi bord met de tekst ‘Rijnlandroute 
Protest’. Hij pikt Tina Pourjalili en Erik 
Maassen op, om samen het bord even 

Protest tegen Rijnlandroute: ‘Nut Rijnlandroute niet bewezen’
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verderop langs de geplande route neer te 
zetten. Wanneer de plannen doorgaan, wor-
den de huizen langs die weg namelijk voor 
de tweede keer gedwongen opgekocht door 
de provincie. Maassen: ‘In de jaren tachtig 
wilde men ook al deze nutteloze snelweg 
bouwen, maar dat plan ging uiteindelijk 
niet door.’ Van der Nat is trots op de actie 
in Voorschoten, het is juist dit soort lokale 
acties die volgens hem belangrijk zijn bij 
beginnende SP-groepen. Terwijl Pourjalili 
het actiebord omhoog houdt, zodat Van der 
Nat kan timmeren, vertelt hij: ‘De straat is 
je politiek, niet wat andere partijen in een 
gemeenteraad zeggen. Je moet weten wat 
er speelt en vooral lokale zaken aanpakken. 
De ene keer zal dat de wipkip in de speel-
tuin zijn, en de andere keer scheef liggende 
stoeptegels of een bushalte die te ver van het 
verzorgingshuis ligt. Je moet feeling krijgen 
voor wat er speelt, die punten oppakken, 
onderzoeken en de mensen organiseren. 
Uiteraard zijn landelijke acties goed, maar 
je wordt vooral gemotiveerd door lokaal 
activisme en succes.’ 

Opstaan en weer doorgaan
In het verleden heeft Van der Nat in Voor-
schoten gewoond en een afdeling opge-
richt, dus hij weet precies waar hij het over 
heeft. Ook nu is hij als medewerker van het 
scholingsteam nog nauw betrokken bij de 
nieuwe groep in Voorschoten. ‘Met het scho-
lingsteam begeleiden we nieuwe groepen, 
en geven we ze scholing over de ideeën en 
werkwijze van de SP. We gaan bijvoorbeeld 
ook mee op ledenbezoek, want je moet 
weten wie je leden zijn en zij moeten jou 

kennen. Als je nooit investeert in je leden, 
vervreemd je je van je achterban.’ Ook in 
Voorschoten zijn alle leden bezocht. Maas-
sen: ‘Toen we met z’n tienen actief wilden 
worden, hebben we de ledenlijst verdeeld. 
Iedereen heeft toen de telefoon gepakt en 
is bij een paar leden op bezoek gegaan. Zo 
komen we aan ideeën voor lokale acties en 
kunnen we mensen vragen of ze misschien 
een keer folders in de buurt rond willen 
brengen.’
Doordat Van der Nat zelf al eens een afde-
ling opgericht heeft, weet hij ook precies 
voor welke valkuilen een nieuwe groep uit 
moet kijken. Zelf maakte hij mee dat zijn 
nieuwe afdeling Voorschoten na een paar 
jaar alweer uiteen viel. ‘Er waren toen wel 
veel mensen actief met folderen, maar 
het bestuur bleef een vast groepje van vijf 
mensen. Toen ik op een gegeven moment 
verhuisde en er twee mensen vanwege 
persoonlijke omstandigheden moesten 
stoppen, kwam de klad erin. Daarom hamer 
ik er bij nieuwe voorzitters ook altijd op om 
meteen na te denken over wat er na jou ge-
beurt.’ Ook Maassen, die eerder geprobeerd 
heeft een afdeling op te zetten in Teylingen 
(Bollenstreek), weet uit eigen ervaring wat 
er mis kan gaan met een nieuwe groep. Hij 
heeft ervan geleerd en probeert het nu vol 
goede moed in Voorschoten. De groep hoopt 
over een paar maanden weer de status 
‘afdeling in oprichting’ te hebben. Maas-
sen: ‘We komen alleen net een paar leden 
tekort om aan de landelijke eisen te kunnen 
voldoen. Zodra we er meer dan vijftig heb-
ben, en daar werken we hard aan, dienen 
we meteen de aanvraag in.’ Die eisen aan 

nieuwe afdelingen zijn er volgens Van der 
Nat niet voor niets: ‘We willen zeker weten 
dat een afdeling onder de mensen gewor-
teld is en dat er genoeg aanwas van nieuwe 
actieve mensen is. In een gemeente moe-
ten daarom minstens vijftig leden wonen, 
waarvan vijf bestuursleden. Daarnaast moet 
er een actieve groep zijn, die goed begeleid 
is en partijscholing heeft gevolgd, en al flink 
wat goede acties gevoerd heeft. Anders is de 
kans gewoon veel te groot dat het activisme 
opdroogt, dat je niet goed weet wat er speelt 
in je gemeente en daardoor de SP niet goed 
vertegenwoordigt.’

Op naar de 200!
In Voorschoten zit het daar nu wel goed 
mee. Iedereen is vol vertrouwen dat ze de 
komende maanden de volgende stap kun-
nen zetten naar een zelfstandige afdeling. 
Daarmee zijn ze een van de 66 ledenwerk-
groepen die op dit moment meedoen aan de 
campagne Op naar de 200! Samen met de 
136 al bestaande afdelingen ziet het er dus 
naar uit dat het streven van 200 afdelingen 
aan het einde van dit jaar al gehaald zal 
worden. Ook in Voorschoten zal men dan 
in de toekomst bij de gemeenteraadsver-
kiezingen kunnen stemmen op de SP, en 
zullen er steeds meer lokale problemen 
opgepakt worden. Zo is de groep naast twee 
verkiezingscampagnes afgelopen jaar al 
gaan ‘buurten in de buurt’ en hielden ze 
een woon-enquête. Ook hebben ze tijdens 
de sneeuwbuien van afgelopen winter actie 
gevoerd tegen het gebrekkige strooibeleid. 
En nu dus het verzet tegen de Rijnlandroute. 
Het actiebord trekt inmiddels flink de aan-
dacht van voorbijrijdende automobilisten, 
dus gaan Van der Nat en Maassen tevreden 
terug naar het Treubplein om nog een tijdje 
te folderen. Tina Pourjalili gaat snel weer 
naar huis, want ze moet deze middag ook 
nog naar school en werken. Hierna nog een 
jaar middelbare school, en dan wil ze graag 
rechten gaan studeren en misschien zelfs de 
landelijke politiek in. Zover is het nog lang 
niet, dus heeft ze ook al genoeg ideeën om 
hier en nu in Voorschoten mee aan de slag te 
gaan. ‘Alle jongeren van het dorp gaan uit in 
Leiden en Den Haag. Dan moet je ’s nachts 
een gevaarlijk eind terugfietsen. We hoeven 
hier echt geen discotheek, maar een nacht-
bus zou wel veel veiliger zijn.’ 
 
Wie weet wordt dat wel de volgende actie 
van de SP in Voorschoten en is de groep 
daarmee weer een stap verder op weg naar 
een eigen afdeling.

tekst Jola van Dijk

‘Vooral gemotiveerd door lokale acties’
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UITGELICHT

STAPELEN MAAR!
Megastallen bedreigen in veel provin-
cies de leefbaarheid op het platteland. 
Omwonenden en varkensboeren zelf 
worden ziek van de fi jnstof in en om de 
stallen. Bovendien leveren de enorme 
concentraties dieren een extra risico 
op voor het overslaan op mensen van 
dierziekten. De Q-koorts is het meest 
roemruchte voorbeeld. Onder meer de 
SP en ‘Het burgerinitiatief megastallen-
nee’ zijn tegen de veefabrieken. In 
Brabant werden afgelopen jaar 33.000 
handtekeningen opgehaald tegen de 
megastallen. De provincie besloot 
daarop tot een onmiddellijke bouwstop, 
en stelde grenzen aan de grootte en 
hoogte van stallen. Toch is het nog 
steeds een belangrijk verkiezingsitem, 
want de boeren eisen dat er wel op 
basis van hun oude vergunningen voor 
megastallen gebouwd mag worden. 
Vlak voor de verkiezingen heeft een 
meerderheid in de Provinciale Staten, 
ondanks de felle kritiek van omwonen-
den, alsnog toestemming gegeven voor 
de bouw van 16 megastallen. 
Milieudefensie doet een luchtige duit in 
het zakje. Mensen wonen ook in een 
fl at, dus waarom zou je vee niet kunnen 
stapelen? De milieu-organisatie heeft 
een protestspelletje gemaakt: ‘veesta-
pelen’ (een variant van Tetris).

www.veestapelen.nl

foto Hollandse Hoogte / Vincent van den Hoogen
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Monopolies bij openbaar vervoer, water en energie

De Franse slag
Vervoerders Connexxion en Veolia willen fuseren. Op initia-
tief van de SP trapte de Tweede Kamer onlangs op de rem. Eén 
commerciële aanbieder voor al uw publieke diensten: is dat 
de bedoeling? De onvrede over privatiseringen groeit, maar de 
trend zet door. Vervoerder Veolia is een multinational die ook 
de publieke watervoorziening wereldwijd aan het opkopen is. 
Gesteund door de Wereldbank, en ze hebben er zin in: ‘com-
mitment om de watersector te transformeren’.

‘Kunt u mij het telefoonnumer van de markt 
geven, want dan kan ik even bellen als het 
mis gaat.’ We schrijven het jaar 2000, als 
SP-Tweede Kamerlid Remi Poppe die vraag 

stelt aan minister Jorritsma tijdens een 
debat over marktwerking in het openbaar 
vervoer. Natuurlijk kreeg Poppe geen 
telefoonnumer. Want ‘de markt’ heeft geen 

telefoonnumer, ‘de markt’ is abstract. Bij 
klachten wijst de overheid naar bedrijven 
en die bedrijven wijzen weer naar andere 
bedrijven. Anno 2011 weten we: publieke 
zeggenschap over het openbaar vervoer is 
uitgehold tot op het bot. ‘Met de privatise-
ring is het gelopen zoals ik toen voorspelde’, 
zegt Remi Poppe nu. ‘Erg treurig dat ik gelijk 
heb gekregen.’ 

Daarmee doelt Poppe ook op zijn toenma-
lige overtuiging dat steeds verdergaande 
marktwerking in de publieke sector uitein-
delijk tot particuliere monopolies zal leiden. 
Zo ver is het nu nog niet, maar feit is dat 
energiebedrijven als Essent en Nuon – zo’n 
twee jaar geleden nog in overheidshanden – 

Veolia-chef Antione Frérot:  ‘Ambitie om ‘s werelds grootste private exploitant van duurzame vervoersdiensten te vormen’.

fo
to

 m
ax

pp
p 

/ j
ul

ie
n 

m
ug

ue
t /

 A
NP

20 tribune maart 2011

TRIBUNE032011 R.indd   20 04-03-11   16:08



inmiddels op zijn gegaan in giganten als het 
Duitse RWE en het Zweedse Vattenfall. In 
het openbaar vervoer gaat het dezelfde kant 
op. Trein- en busvervoerder Connexxion, 
zelf al voortgekomen uit diverse regionale 
vervoerders, werd in 2007 verkocht aan het 
Franse Transdev. En eind vorig jaar gaf de 
Nederlandse Mededingingsautoriteit (NMa) 
groen licht voor de fusie van Transdev/Con-
nexxion met het eveneens Franse Veolia 
Transport. De nieuwe multinational zou 
een marktaandeel van 70 procent krijgen 
(zie kader). Kortom: het aantal spelers in 

kreeg voor zijn motie om genoemde fusie 
tussen Transdev en Veolia te blokkeren. 
Bashir: ‘Natuurlijk zijn wij tegenstander 
van marktwerking in het openbaar vervoer. 
Maar wat nu dreigde was zo mogelijk nog 
erger: een of twee multinationals die het 
openbaar vervoer mochten verdelen. De 
minister moet nu alles in het werk stellen 
om deze fusie te voorkomen. Of ze dat ook 
gaat doen? Ze heeft die motie gewoon uit 
te voeren, punt uit.’ De Nederlandse staat 
heeft nog een derde van de Connexxion-
aandelen in handen. 

Nederlandse samenleving heeft het wél 
helemaal gehad met de privatiseringen’, 
zegt Bashir. ‘Vraag het op straat, aan reizi-
gers, aan het personeel; na alle ellende van 
de laatste jaren zullen negen van de tien 
mensen kiezen voor openbare zeggenschap 
in het openbaar vervoer, in de publieke 
sector.’ 

Desalniettemin gaat volgens Veolia-pers-
voorlichter Suzan van Beek de fusie van 
Connexxion/Transdev en Veolia gewoon 
door. ‘Het gaat hier om een internationale 
fusie op holding-niveau. Beide bedrijven 
zijn dochterondernemingen van Franse 
concerns en Nederland is slechts een van 
de markten waarop ze opereren. Bovendien 
heeft de NMa goedkeuring verleend’, aldus 
Van Beek.

‘Hoeveel oog heeft zo’n bedrijf voor het 
publieke belang?’
Wyb Kusters, vakbondsbestuurder van 
CNV Vakmensen, merkt op dat ‘de Neder-
landse markt van het openbaar vervoer wel 
erg Frans getint raakt’ door de genoemde 
fusie van Veolia en Connexxion/Transdev. 
Kusters toont zich bezorgd, omdat die fusie 
volgens hem nog niet definitief van de baan 
is. ‘Bij fusies zijn altijd reorganisaties aan 
de orde. Je mag aannemen dat daarbij dan 
de werkgelegenheid in het geding komt. 
Maar nog belangrijker: wat voor een cultuur 

Monopolist voor al uw water, 
stroom, gas en openbaar vervoer

Volgens Bashir is de conclusie dat er in het 
Nederlandse politieke landschap sprake 
is van een denkomslag over privatiserin-
gen wat voorbarig. Zo is bijvoorbeeld – als 
gevolg van een passage in het gedoogak-
koord van VVD, PVV en CDA – een Kamer-
meerderheid nog steeds voor de openbare 
aanbesteding van de drie gemeentelijke 
vervoersbedrijven GVB (Amsterdam), HTM 
(Den Haag) en RET(Rotterdam). ‘Maar de 

de publieke sector wordt steeds kleiner; de 
spelers zelf worden steeds groter.

‘Op zichzelf heb niks tegen monopolisme 
bij de publieke diensten’, zegt Remi Poppe. 
‘Als die monopolist maar de beste is! Maar 
daar zit ’m nou net de kneep. Kijk nou eens 
goed naar wat er gebeurt met al die privati-
seringen en openbare aanbestedingen. Toen 
het in 2000 ging om de aanbestedingen 
van het streekvervoer, was bepaald dat een 
bedrijf niet meer dan 33 procent van het 
stads- en streekvervoer in handen mocht 
hebben. Dat was bedacht om de concurren-
tie te bevorderen. Ik zei toen tegen minister 
Jorritsma: ‘Stel dat een vervoerder een beter 
bod voor het vervoer in de regio op tafel 
legt dan de concurrenten, maar boven die 
33 procent uitkomt. Dan krijgt-ie die klus 
niet, omdat het niet mag. Dan moet dus 
gekozen worden voor een slechter bod! Wat 
een idioot gedoe: feitelijk is dus in de wet 
geregeld dat het slechtste bedrijf de klus 
moet krijgen.’ 
Poppe herinnert aan een voorval uit 2007, 
toen de verkeersinspectie de helft van de 
bussen van (het van oorsprong Britse) Ar-
riva in Brabant van de weg haalde wegens 
ernstige technische gebreken. ‘Een typische 
uitwas van die aanbestedingen: vervoer-
ders doen geen diepte-investeringen meer, 
want ze schrijven maar voor een bepaalde 
periode in.’ 

‘Meeste mensen zijn voor zeggenschap 
over de publieke sector’
Begin vorige maand trapte de Tweede 
Kamer echter op de rem. Het was SP’er 
Farshad Bashir die een Kamermeerderheid fo
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gaat er heersen in zo’n groot nieuw bedrijf? 
Hoeveel oog heeft dat nog voor het publieke 
belang? Dient dat bedrijf alleen nog com-
merciële belangen? Hoeveel invloed heb 
je daarop als samenleving nog? Dat zijn 
vragen die spelen.’ 

Kusters vermoedt dat Connexxion/Trans-
dev meer oog heeft voor het publieke 
belang dan Veolia. Transdev heeft volgens 
hem van oudsher een meer overheidsgere-
lateerde inslag dan de beoogde fusiepartner. 
‘Ik ben niet per definitie tegen die fusie’, 
benadrukt Kusters wel: ‘Ons gaat het pri-
mair om het belang van de werknemers.’ Bij 
die werknemers echter lijkt de fusie niet het 
gesprek van de dag. Navraag bij Veolia-con-
ducteurs op de Maaslijn tussen Roermond 
en Nijmegen en Veolia-buschauffeurs op 
lijn 83 (Venlo-Gennep-Nijmegen) leert dat 
zij wel wat anders aan hun hoofd hebben. 
Zoals het constante ‘jagen’ om de krappe 
tijden van de dienstregeling te halen, of het 
ontbreken van een fatsoenlijke opleiding 

en de volgens hen danige onderwaardering 
van de conducteurs. Op 15 december legden 
Limburgse Veolia-treinstewards een petitie 
op het bord van hun directie, waarin ze 
melding maakten van toenemende agressie 
(‘bespugen, beledigen en bedreigen’) in de 
trein. De stewards eisten dat ‘in de vier jaar 

Twee maanden later wachten de stewards 
nog steeds op een reactie. 
Wyb Kusters van CNV Vakmensen zegt te 
kunnen begrijpen dat het Veolia-personeel 
niet erg bezig is met de fusie met Con-
nexxion/Transdev. ‘Deze mensen hebben 
een grotere loyaliteit aan de reiziger en het 

Als kolossen elkaar vinden
•	 Het	Franse	concern	Veolia Environnement	is	op	
alle	continenten	actief	in	de	sectoren	water	(Veo-
lia	Water),	afvalverwerking	(Veolia	Environmental	
Services),	energie	(Veolia	Environnement’s	
energy	services)	en	transport	(Veolia	Transport).	
Het	bedrijf	heeft	wereldwijd	meer	dan	300.000	
werknemers	en	had	in	2009	een	omzet	van	ruim	
34	miljard	euro.	(bron:	www.veolia.com)	

•	 In	Nederland	is	Veolia	vooral	bekend	door	de	
exploitatie	van	stads-	en	streekvervoer	in	(delen	
van)	onder	meer	Noord-Brabant,	Zeeland,	Gel-
derland	en	Limburg.		
Veolia	verzorgt	het	stads-	en	streekvervoer	in	
Midden-	en	West-Brabant,	Limburg,	Zeeuws-
Vlaanderen,	de	Veluwe	en	de	regio	Haaglanden.	
Ook	in	Delft	en	Zoetermeer	rijden	stadsbussen	
van	het	bedrijf.	Ook	exploiteert	Veolia	de	trein-
diensten	Kerkrade-Maastricht	en	Roermond-
Nijmegen.	In	Nederland	werken	ongeveer	4000	
mensen	bij	Veolia	Transport.

•	 Het	eveneens	Franse	Transdev	is	een	van	de	
grootste	spelers	in	het	openbaar	vervoer	in	
Europa	en	dochteronderneming	Connexxion	mag	
zich	hierin	de	grootste	van	Nederland	noemen.	
Het	leeuwendeel	van	de	Transdev-aandelen	is	
in	handen	van	Caisse	des	Dépôts,	de	publieke	
investeringsbank	van	de	Franse	staat.	

•	 Bij	elkaar	opgeteld	behaalden	Transdev	en	Veolia	
Transport	in	2009	een	omzet	van	ruim	8,1	mil-
jard	euro.	Samen	zijn	ze	actief	in	28	landen	en	
hebben	ze	zo’n	117.000	werknemers.	Een	fusie	
zou	naar	verluidt	een	besparing	van	70	miljoen	
euro	opleveren.

Veolia druk met fuseren,  
ondertussen eist het personeel 
veiligheidsmaatregelen

van personenvervoer door Veolia Transport 
Limburg’ nu eindelijk eens maatregelen 
worden genomen om de veiligheid van de 
stewards te waarborgen en ‘de juiste ‘tools’ 
te verschaffen om te voorkomen dat ‘het 
straks daadwerkelijk gruwelijk mis zal gaan 
en er levens geëist worden’. 

openbaar vervoer in het algemeen dan aan 
het bedrijf. De zoveelste fusie of weer een 
andere werkgever; het maakt ze weinig 
meer uit’, aldus Kusters.

Een recente enquête en een brief van con-
cernchef Antoine Frérot over de fusie, beide 

Ghana: ‘Armen worden afgesloten van water’

foto	HMJW	/	mpc	/		ANP
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in bezit van de Tribune, belandden volgens 
Veolia-insiders enkel bij degenen die een 
email-account van Veolia hebben. En dat 
zijn naar verluidt alleen de mensen in de 
hogere echelons van het bedrijf. Iets wat 
Suzan van Beek enigszins knorrig bestrijdt: 
‘De enquête is echt naar álle medewerkers 

port te gaan werken’ en vindt eveneens 83 
procent dat ‘de fusieplannen de goede kant 
op gaan’... 

In genoemde brief van Veolia-baas Frérot 
– gedateerd 7 februari 2011 en geschreven 
in het Engels – onderstreept hij ‘de ambitie 
om ’s werelds grootste private exploitant 
van duurzame vervoersdiensten te vormen’. 
Volgens hem zal de fusie tot ‘synergiëen’ 
leiden en bovendien ‘een gedeelde be-
drijfscultuur gericht op expansie, prestatie 
van wereldklasse en kwaliteit van service’ 
mogelijk maken. 

Waterprivatisering vaak  
gigantisch fiasco
De ambitie om ’s werelds grootste te 
worden legt Veolia ook aan de dag als het 
gaat om water. Privatisering daarvan mag 
dan in thuishaven Frankrijk op groeiende 
weerstand stuiten (zie kader); in andere 
werelddelen gaat geenszins de rem erop. En 
daarbij heeft het bedrijf een bondgenoot 
van formaat: de Wereldbank. Afgelopen 
najaar nog investeerde de International Fi-
nance Corporation (IFC) – onderdeel van de 
Wereldbank – niet minder dan 100 miljoen 
euro in Veolia Voda, de Oost-Europese tak 
van Veolia. De ambitie van het bedrijf laat 
zich raden: privatisering van de watervoor-
ziening in Oost-Europa.

En dan te bedenken dat privatiserings- 
trajecten in tal van arme landen de afgelo-
pen tien, vijftien jaar regelmatig op gigan-
tische fiasco’s uitdraaiden. In bijvoorbeeld 
Tanzania, Armenië, Ghana en India stegen 
de waterprijzen tot astronomische hoogten, 
nadat de watervoorziening in handen kwam 
van bedrijven als het Britse Biwater en het 
Italiaanse Acea en Auqua Vitens, waarbij 
ook het Nederlandse Vitens betrokken is. 
Ook klachten over haperende watertoe-
voer, lekkages en slechte waterkwaliteit 

private samenwerking ertoe leidt dat armen 
worden afgesloten van water omdat zij de 
rekening niet kunnen betalen.’ 

Op de Filippijnen exploiteert de Franse 
watergigant Suez via dochteronderne-
ming Maynilad vanaf 1997 een deel van de 
watervoorziening van hoofdstad Manilla; 
het andere deel ging naar de Filippijnse 
onderneming Ayala. De Nederlandse ont-
wikkelingswerker Auke Idzenga werkt op 
de Filippijnen aan duurzame en innovatieve 
waterprojecten (zie Tribune januari) en zag 
de gevolgen van de privatisering. ‘Bij het 
waterbedrijf waar Suez bij betrokken was, is 
de prijs van water in zo’n tien jaar met 400 
procent gestegen’, vertelt Idzenga. ‘Veel geld 
werd uitgegeven aan import van materia-
len van Franse bedrijven. Suez maakte ook 
gebruik van veel buitenlandse consultants, 
die daar op hun beurt ook weer flink aan 
verdienden. Bij Suez was het verschil in 
salarissen ook veel groter dan bij Ayala. Je 
kunt je voorstellen wat dat voor de werk-
sfeer betekende. Kortom: beide gedeelten 
van Manilla’s watervoorziening werden 
geprivatiseerd, maar het maakte nogal 
verschil of dat buitenlands of Filippijns was. 
Ayala had in veel opzichten gewoon een 
betere benadering.’

Volgens een onderzoek van het samen-
werkingsverband van maatschappelijke 

•	 Anders	dan	in	Nederland,	zien	we	in	het	
buitenland	ook	in	de	politiek	een	veranderende	
houding	tegenover	privatiseringen.	Afgelopen	
december	nog	verraste	minister-president	
Stefan	Mappus	van	de	Duitse	deelstaat	Baden-
Württemberg	vriend	en	vijand	door	aan	te	kondi-
gen	dat	zijn	regering	de	aandelen	van	energie-
concern	EnBW	terug	ging	kopen.	Die	aandelen	
zijn	nu	nog	in	Franse	handen,	maar	Mappus	wil	
ze	terug	in	de	Duitse	overheidsportefeuille.	Dat	
er	deze	maand	verkiezingen	zijn	in	zijn	deelstaat,	
mag	als	bewijs	gelden	voor	het	feit	dat	Mappus	
heel	goed	weet	wat	zijn	kiezers	willen.	

•		In	Frankrijk	maken	steeds	meer	gemeentes	en	
steden	zich	sterk	voor	het	‘terugpakken’	van	
de	watervoorziening.	Afgelopen	zomer	werd	
bijvoorbeeld	in	Parijs	de	privatisering	van	het	
water	teruggedraaid,	die	tot	dan	toe	in	handen	
was	van	(dochterondernemingen	van)	de	Franse	
concerns	Suez	en	Veolia.	Tientallen	andere	
gemeenten	volgden.	Een	opmerkelijke	ontwikke-
ling,	want	uitgerekend	Frankrijk	wordt	gezien	als	
de	wereldkampioen	van	de	waterprivatisering.

Zelfs ‘wereldkampioen  
waterprivatisering’ Frankrijk  
krabbelt terug

gestuurd.’ Hoe de resultaten ervan dan te 
rijmen zijn met bijvoorbeeld genoemde 
petitie van de Veolia-stewards blijft ondui-
delijk. Zo geeft in de enquête 90 procent 
van de werknemers aan ‘trots te zijn om te 
werken bij Veolia Transport’, zou 83 procent 
‘een vriend aanraden om bij Veolia Trans-

waren aan de orde van de dag. ‘We moeten 
concluderen dat private waterbedrijven in 
Derde Wereldlanden niet voor de oplossing 
gaan zorgen, omdat zij daar niet investeren’, 
stelde SP-Kamerlid Ewout Irrgang, nadat 
in Ghana in 2008 de zaak mis liep. ‘In een 
land als Ghana zien we juist dat publiek-

‘Terugpakken’ van geprivatiseerde 
voorzieningen

Ghana: ‘Armen worden afgesloten van water’

foto	HMJW	/	mpc	/		ANP
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organisaties Water for the people Network 
Philippines zagen de voormalige presiden-
ten Marcos en Ramos waterprivatisering als 
dé oplossing voor de nationale watercrisis 
in de jaren negentig. De Wereldbank zag 
dat, als schuldeiser van het noodlijdende 
Filippijnse waterbedrijf, ook zo en zette de 
privatisering mee op de rails. Idzenga: ‘De 
reden voor privatisering is vaak inefficiën-
tie, maar als je kijkt naar de manier van geld 
uitgeven van een bedrijf als Suez is dat zeer 
zeker ook inefficiënt. Waterbedrijven moe-
ten democratische organisaties zijn, waarin 
de gewone man en vrouw mee moet kunnen 
denken. In plaats van winst maken en hoge 
kosten van consultancies en geïmporteerde 
materialen, kunnen zij werken aan gebie-
den die in eerste instantie niet rendabel 
lijken.’

‘Commitment om te transformeren’
Idzenga kijkt met gemengde gevoelens naar 
de nieuwste ambities van Veolia Voda in 
Oost-Europa. ‘Ik stel me voor dat daar de 
huidige waterbedrijven logge instrumen-
ten zijn van de vroegere regeringen. Maar 
dat is geen reden om dan privatisering als 
oplossing aan te dragen. Meer efficiëntie en 
transparantie in de organisaties door meer 
directe betrokkenheid van de consument  
en de medewerkers is in mijn ogen de 
oplossing.’ 

Veolia ziet dat vanzelfsprekend anders. 
Via persvoorlichter Nathalie de Lataillade 
laat het hoofdkantoor in Parijs weten dat 
de Wereldbank juist in Veolia Voda inves-
teerde vanwege het vertrouwen ‘dat Veolia 
als wereldleider in water en afvalwater niet 
alleen aanzienlijk kan bijdragen aan effici-
entere watervoorziening, maar ook aan de 

multinationals nog steeds aan de winnende 
hand zijn. Gestaag bouwen veelal Franse en 
Duitse concerns aan de uitbreiding van hun 

alsnog een antwoord: bel met de pr-mensen 
van de paar multinationals die overblijven. 
Zou Poppe voor de publieke diensten de 
klok het liefst terug willen draaien? ‘Nee, 
want we willen juist vóóruit. Het punt is al-
leen: met marktwerking kóm je niet vooruit, 
die leidt in de regel alleen tot slechtere 
service en hogere prijzen. Waar naar geke-
ken moet worden, is hoe je de voormalige 
publieke bedrijven en diensten weer onder 
direct toezicht van overheid en politiek 
kunt krijgen. Zodat je de minister op een 
misstand kunt aanspreken en zodat die 
minister ook maatregelen kan nemen. En 
zodat diezelfde minister over onze publieke 
sector nooit meer kan zeggen: ‘Tja, daar ga 
ik niet over.’ 

tekst Rob Janssen

Strijd tegen uitverkoop
In IJsland komt zangeres Björk in actie tegen verkoop van het IJslandse Getothermische Energiebedrijf 
aan een Canadese multinational. Het opwekken van energie met heetwaterbronnen moet in handen blijven 
van de bewoners, vindt Björk. En met haar 47.000 IJslanders die haar handtekeningenactie ondersteun-
den. Geen slechte score, als je bedenkt dat er in IJsland maar 320.000 mensen wonen. De ophef over de 
uitverkoop van publiek bezit heeft ertoe geleid dat de IJslandse regering – die de verkoop al had goedge-
keurd – alsnog met Magma Energy Corp onderhandelt over het terugkopen van aandelen. (Bron: Reuters)

bescherming van natuurlijke waterbronnen 
in Oost-Europa. De samenwerking met de 
Wereldbank onderstreept ons commitment 
om de watersector in die landen te trans-
formeren. Denk daarbij aan het verbeteren 
van de toegang tot water, klantenservice en 
efficiency.’ 

Multinational als ‘one-stop-shop’ voor 
publieke sector?
En zo lijkt het erop dat, ondanks de groei-
ende ongerustheid wereldwijd over de pri-
vatisering van de publieke sector, de grote 

invloed op de energiesector, de watervoor-
ziening en het openbaar vervoer. Tel daarbij 
het feit dat ze tegelijkertijd via fusies van 
bedrijfstakken en dochterondernemingen 
steeds meer samenklonteren en er doemt 
iets op waar de neoliberale privatiserings-
fans juist van af wilden: monopolisme. De 
multinational als ‘one-stop-shop’ voor de 
publieke sector, de ‘NV Global Services’ 
voor al uw water, stroom, gas en vervoer. 

Zo krijgt Remi Poppe, die in 2000 nog om 
het telefoonnummer van de markt vroeg, 

 ‘Marktwerking leidt tot slechtere 
service en hogere prijzen’
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NIEUWS

 POËTISCH PROTEST >

Het was even schrikken, het gedicht dat de SP in een campagnefi lmpje liet horen. 
Het pessimisme spatte ervan af. Precies het pessimisme dat de SP om wil keren. En toen 

bleek: je kunt het gedicht ook omkeren. Dit heet een kreeftdicht. En hoewel het niet zo 
populair was als de ‘viral movies’ was iedereen het er over eens dat dit wel een heel mooie 

manier is om te zeggen: dit is een keerpunt in de geschiedenis. 
Zie de tekst in de kolom hiernaast.

dit is mijn protest

als ik mij nu niet uitspreek is het te laat

de haat overwint

daarom wil ik niet meer geloven dat

de wereld kan veranderen

tegen mijn kind zeg ik:

jij bent niet mijn alles

tegen mijn baas zeg ik:

ik kies mijn prioriteiten zorgvuldig

mijn werk

is belangrijker dan

mijn familie

geloof me

dit is een kille maatschappij

de overheid zegt

dat het niet anders kan

ik weiger te geloven

dat de mens in staat is tot samenwerken

de waarheid is

‘Eigenbelang gaat voor alles’

‘Pak wat je krijgen kunt’

het ergste is

solidariteit!

de enige optie is

namelijk de vrije markt en meer privatisering

we zijn gevangen in waanbeelden

nu is het tijd voor een groot inzicht

deze crisis is een keerpunt in de geschiedenis

deze crisis is een keerpunt in de geschiedenis

nu is het tijd voor een groot inzicht

we zijn gevangen in waanbeelden

namelijk de vrije markt en meer privatisering

de enige optie is

solidariteit!

het ergste is

‘Pak wat je krijgen kunt’

‘Eigenbelang gaat voor alles’

de waarheid is

dat de mens in staat is tot samenwerken

ik weiger te geloven

dat het niet anders kan

de overheid zegt

dit is een kille maatschappij 

geloof me

mijn familie

is belangrijker dan

mijn werk

ik kies mijn prioriteiten zorgvuldig

tegen mijn baas zeg ik:

jij bent niet mijn alles

tegen mijn kind zeg ik:

de wereld kan veranderen

daarom wil ik niet meer geloven dat

de haat overwint

als ik mij nu niet uitspreek is het te laat

dit is mijn protest
Bekijk het fi lmpje op
www.sp.nl/2011/mijn-protest

Op de foto laat Amsterdammer André 
Schmidt zijn multifunctionele actiebord zien 
aan Emile Roemer. Schmidt heeft een 
geschiedenis met posters. In de oorlog 
verzette hij zich tegen de Duitse bezetting 
door stiekem affi ches te plakken: ‘Verkleed 
als meisje kon ik nog over straat om in alle 
wijken plakkers te rekruteren. Twee per 
ploeg.’ De laatste poster die hij plakte had 
als tekst: ‘Nederlanders! Massaal verzet 

> POSTERTRADITIE

blijft thans wet!’ Schmidt werd opgepakt 
en op het nippertje de bevrijding van de 
doodstraf gered. Schmidt is nu 85 jaar en 
maakt gebruik van het recht waar hij toen 
zo veel risico voor liep: ‘Door lichamelijke 
beperkingen kan ik helaas niet meer aan 
SP-plakacties meedoen. Ik kan wel met 
een opvallend bord oproepen tot deelname 
aan acties van de SP.’ En dat doet hij – hier 
tijdens de onderwijs-demonstratie.
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> KIEZERSBEDROG PVV

‘Henk en Ingrid kunnen niet op de woorden 
van Wilders vertrouwen’, stelt Arjan 
Vliegenthart, directeur van het Weten-
schappelijk Bureau van de SP. ‘In het debat 
laat de PVV graag het sociale gezicht zien, 
maar als puntje bij paaltje komt wordt er 
anders gestemd.’ Als voorbeelden noemt 
Vliegenthart de verbroken belofte over 
de AOW-leeftijd, de extra agenten die er 
niet kwamen en de huurders die nu hun 
huis uitgezet worden. Voor het rapport 
De gebroken beloften van Geert Wilders is 
het stemgedrag van de partij in de Tweede 
Kamer onderzocht, sinds de partij gedoog-
steun geeft aan de regering-Rutte. 

DE GEBROKEN BELOFTEN
VAN GEERT WILDERS

DE pOLITIEKE KEuzES VAN DE pVV
SINDS hET AANTREDEN VAN DE REGERING RuTTE

Wetenschappelijk Bureau van de SP

Het rapport is te vinden op 
http://sp.nl/9l6pd
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Het blijft mogelijk om in Almelo en 
Meppel in het ziekenhuis te bevallen, in 
weerwil van eerdere plannen om daar 
de verloskundige afdelingen te sluiten. 
In Almelo werden tienduizend handteke-
ningen aangeboden aan het ziekenhuis 
en ook in Meppel zijn massaal handte-
keningen opgehaald. Xander Topma, 
voorzitter SP Meppel: ‘Het bestaan van 
onze kraamafdeling kwam in gevaar 
door nieuwe regels uit Den Haag, 
terwijl in Meppel zorg wordt verleend 
van hoge kwaliteit.’ Uiteindelijk steunde 
de Tweede Kamer het voorstel van de 
SP voor verloskundige zorg in Almelo 
en Meppel, aleen CDA en VVD waren 
tegen. SP-Tweede Kamerlid Nine Kooi-
man reageert tevreden: ‘De Tweede 
Kamer heeft laten zien dat zij staat voor 
de veiligheid van moeder en kind. Een 
overwinning voor al die moeders in spe 
die veilig thuis willen bevallen.’ 
De wettelijke norm voor verloskundige 
zorg schrijft voor dat elke thuis beval-
lende vrouw binnen vijftien minuten in 
een ziekenhuis met verloskundige zorg 
moet kunnen zijn. Als de afdeling ver-
loskunde in de ziekenhuizen in Almelo 

> ‘Behoefte aan méér democratie’

> Bevallen in meppel en almelo

De Eerste Kamer was op 18 februari nu 
eens niet het toneel van politieke strijd. Op 
die dag organiseerde de SP er een 
symposium over de toekomst van de Eerste 
Kamer. De Eerste Kamer heeft het laatste 
woord over wetten en kan deze wegstem-
men. Oud-PvdA-senator Erik Jurgens vindt 
dat dat veto ervoor zorgt dat de Tweede 
Kamer het er zich soms gemakkelijker van 
af maken (‘sloddervosserij’): het wordt toch 
nog gecontroleerd door de Eerste Kamer. 
Jurgens: ‘Ik zie als beste oplossing het 
ontnemen van de eindbeslissing. In plaats 
daarvan pleit ik voor terugzendrecht; dat 
vertraagt alleen.’
Historicus Bert van der Braak loopt door de 
geschiedenis van de Eerste Kamer. Dan 
blijkt dat het in de parlementaire geschiede-
nis vaak voorkwam dat de regering niet kon 
rekenen op een meerderheid in de Eerste 
Kamer. ChristenUnie-senator Roel Kuiper 
vindt het bijzonder dat nou juist de SP dit 
symposium organiseert: ‘De SP is dus niet 
overal tegen.’ GroenLinkser Harmen 
Binnema ziet een verstoorde verhouding 
tussen gekozenen (Eerste Kamerleden) en 
kiezers (Provinciale Statenleden). Hij wil 

Tiny Kox in de Eerste Kamer

en Meppel waren gesloten, had dit 
onvermijdelijk tot overschrijding van de 
wettelijke norm geleid. De nabijheid van 
een verloskundige afdeling is van groot 
belang om de risico’s voor baby’s bij 
bevallingen te verminderen. Kooiman: 

Eerste Kamer plaats.
SP-senator Tiny Kox wil het parlement 
versterken: ‘De regering wil eenderde 
minder Kamerleden, om geld te besparen. 
Dan kun je beter de vergoeding met 
eenderde verlagen; daar heb je ook geen 
grondwetswijziging voor nodig. Er is juist 
behoefte aan méér democratie.’ Volgens 
Kox zou het goed zijn als de Eerste Kamer 
en de Tweede Kamer één worden: ‘Het is 
tijd het Huis van Thorbecke te renoveren. 
Hij wilde zelf destijds liever ook maar één 
Kamer.’ Het voortbestaan van de Eerste 
Kamer was een compromis om de conser-
vatieven in 1848 voor de grondwetswijzi-
ging te laten stemmen.
De aanleiding voor het symposium was het 
boek ‘De Eerste Kamer, de andere kant van 
het Binnenhof’, samengesteld door 
SP-Eerste Kamerlid Arjan Vliegenthart en 
SP-Tweede Kamerlid Ronald van Raak. Dit 
boek, met visies van politici en 
wetenschappers, is te bestellen bij de  
SP-webshop.

 www.sp.nl/webshop

‘Als de afstand tot verloskundige zorg te 
groot wordt, nemen de risico’s schrikba-
rend toe. En dat terwijl de babysterfte 
in Nederland nu al veel hoger is dan in 
omringende landen. Dat moeten we dus 
niet laten gebeuren.’

fo
to

 B
as

 S
to

ffe
ls

en

graag meer dan een one-night-stand in mei 
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Lichaam 
en geest  
teisteren
› Waar gaat het over?
Het is een boek van en over Stanley Groene-
veld, een ex-verslaafde die zwaar crimineel 
is geweest. Met journalist Max Verhart 
beschrijft hij levendig hoe hij al op jonge 
leeftijd een draaideurcrimineel werd, wat hij 
anderen daarmee heeft aangedaan en hoe 
zwaar de weg terug was.

› Is het een aanrader?
Ja, het is heel inspirerend. De titel verwijst 
naar zijn grote voorbeelden. Een van de 
vele keren dat hij in de gevangenis zat, zag 
Stanley Groeneveld een documentaire over 
Martin Luther King. Van Kings overtui-
ging en vastberadenheid om zijn droom te 
realiseren raakte hij enorm onder de indruk. 
Ook las hij een boek over een gangster à la 
Al Capone, die zich met vallen en opstaan 
losmaakte uit de onderwereld. Groeneveld 
begon te beseffen wat een rotleven hijzelf 
eigenlijk had, als verslaafde crimineel. Altijd 
maar op zijn hoede, altijd maar bezig met 
de vraag hoe hij zijn volgende portie drugs 
kon scoren. Hij had al vaker geprobeerd te 
stoppen, maar door de volhardendheid van 
Martin Luther King voor ogen te houden 
lúkte het nu eindelijk. De ontwenningsver-
schijnselen ging hij te lijf met een intensief 
sportprogramma. Door lichaam en geest te 
teisteren kwam hij erbovenop.

› Wat blijft je ervan bij?
Het is een hard voorbeeld van hoe een mens 
door diepe dalen kan gaan, maar uiteindelijk 
toch inspiratie vindt om er zelf het beste van 
te maken. Op eigen kracht, want dat is de 
enige manier. Het gaat nu goed met Groene-
veld. Niet alleen is hij al jaren clean en terug 
op het goede pad, hij zet zich ook in voor 
jongeren die dreigen af te glijden. 

Hij heeft contact gelegd met professionals in 
de sportwereld en is op zoek naar sponsors. 
Hij heeft nu zijn eigen droom: hij wil jonge 
drugsgebruikers en criminelen die van sport 
houden, helpen om zich aan de ellende te 
ontworstelen.

› Dat is weer eens wat anders dan ze in 
tuigdorpen wegzetten.
Haha, zeg dat wel. Maar zéker jongeren 
moet je niet wegstoppen in de gevangenis of 
in een tuigdorp, dan trekken ze elkaar alleen 
maar verder naar beneden. Je moet ze kan-
sen geven en motiveren er zelf het beste van 
te maken. Dat zou je soft kunnen noemen, 
maar dat is het natuurlijk helemaal niet. 
Sporten is ook pijn lijden, afzien. Groene-
veld is van de duursporten: hardlopen, fiet-
sen en zwemmen. Dat helpt hem om clean te 
blijven en iets om handen te hebben, ook in 
moeilijke tijden.

› Je hebt zelf ook iets met sport, hè?
Ja, ik ben een lange-afstandsloper. Ik vind 
het dan ook heel herkenbaar dat mensen 
rust in zichzelf kunnen vinden door duur-
sport. 

tekst Daniël de Jongh

michieL Leest

wie Michiel van Nispen (1982), jurist en  
SP-fractiemedewerker in de Tweede Kamer

leeST Capone en King: Van delinquent tot 
idealist. Stanley Groeneveld & Max Verhart

Capone en King: Van delinquent tot idealist,  
144 pagina’s,  Stanley Groeneveld & Max Verhart
iSBN: 978 90 8850 128 9
Uitgeverij SwP, www.swpbook.com
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Hoe lang ben je al lid van de SP?
‘Sinds mei 2002.’

Waarom werd je lid?
‘Het was verkiezingstijd en Afghanistan 
werd aangevallen, nadat die vliegtuigen in 
de torens gevlogen waren. Alles bij elkaar 
opgeteld wilde ik niet meer met de handen 
in de zakken aan de zijlijn staan.’

Werd je ook meteen actief?
‘Nee, ik werd toen vrij snel moeder. Maar 
toen er in 2006 in de buurt gesloopt werd 
en alle rommel bleef liggen, kon ik eindelijk 
doen wat ik me voorgenomen had: actie 
voeren. Daarna ging het snel, ik was binnen 
drie weken afdelingssecretaris.’

En de rommel in de buurt?
‘Daar hebben we raamposters voor gemaakt 
en antwoordkaarten voor gedrukt. Toen die 
kaarten massaal naar het stadhuis werden 
gestuurd, kwamen er ineens allemaal 

LINKSVOOR ‘NIet meeR aaN de zIjLIjN StaaN’
Als tienjarige voerde Marleen 
van Rijnsbergen al actie 
voor een speeltuintje in haar 
buurt in Helmond. Inmiddels 
is Marleen 37, getrouwd, 
moeder van drie jongetjes en 
woont ze in Sittard-Geleen. 
Daar zet ze zich nu op alle 
manieren in voor de SP: 
als fractievoorzitter, in de 
gemeenteraad van Sittard-
Geleen, medewerker van de 
Provinciale Statenfractie en 
sinds de verkiezingen van 2 
maart als Statenlid. 

straatvegers en machines om de rotzooi op 
te ruimen.’

Wat is je favoriete plek in de wereld?
‘Mijn eigen huis; zo af en toe lekker een 
weekendje met de kinderen thuis of in de 
buurt leuke dingen doen.’

Wat is je SP-moment?
‘Het meest recente is de kanotocht over 
de Maas waarmee we de Limburgse 
verkiezingscampagne aftrapten. Op eigen 
kracht vanuit het provinciehuis de provincie 
in. Het was een zware tocht, van zo’n tachtig 
kilometer, met flinke stroming en harde 
wind. Er is maar één partij waar we zoiets 
met elkaar gewoon doen.’

tekst Jola van Dijk
foto Karen Veldkamp
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Tweede Kamerleden Farshad Bashir 
(SP) en Jacques Monasch (PvdA) 
komen met een initiatiefwetsvoorstel 
om privatisering van de drie gemeente-
lijke vervoersbedrijven GVB, HTM en 
RET tegen te houden. Tot nu toe is 
uitverkoop van deze gemeentelijke 
diensten steeds voorkomen. Maar het 
kabinet wil dat nu ook in Amsterdam, 
Den Haag en Rotterdam het openbaar 
vervoer aanbesteed wordt. 

Half februari waren er drie dagen stakingen 
en manifestaties van medewerkers van de 
vervoersbedrijven in de drie steden. 
Gedurende de actiedagen was de dienstre-
geling aangepast: er reden minder trams 
en bussen. Zo wilden de medewerkers 
laten merken wat de gevolgen van de 
plannen zijn. SP’er Emile Roemer was als 
enige politiek leider bij alle drie de actieda-
gen. In Rotterdam zei hij: ‘We proberen dit 
kabinet al heel lang duidelijk te maken dat 
hun plannen zullen leiden tot een verdere 
afbraak van het openbaar vervoer. Het 
openbaar vervoer is van ons allemaal en 
niet van degene die er de meeste winst op 
kan maken. Het doorzetten van de 

privatisering is slecht voor de reiziger en 
het personeel. Reizigers, burgers en politici 
hebben, als het aan het kabinet ligt, straks 
niets meer te zeggen over het openbaar 
vervoer.’

‘Verraad PVV’
Interessant is de positie van de PVV. Die 
had steeds gezegd tegen privatisering te 
zijn van het openbaar vervoer in de drie 
grote steden. Echter, sinds de partij steun 
geeft aan het kabinet van VVD en CDA is 
de PVV vóór privatisering. Niet alleen in de 
Tweede Kamer – waar ze zich te houden 
hebben aan het gedoogakkoord – maar 
ook in de Haagse gemeenteraad. De 
chauffeurs in Den Haag die in de PVV 
vertrouwden noemen dat terecht ‘verraad’. 
In alle drie de steden is men boos op de 
PVV, en dat was te zien op spandoeken en 
posters. Het initiatief-wetsvoorstel van SP 
en PvdA biedt volgens Bashir en Monasch 
de PVV de kans om eerder gedane 
beloftes na te komen.

Rekenfoutje
Het kabinet wil met de privatisering 120 
miljoen bezuinigen. Uit nadere bestudering 

> Stop privatiSering gemeentelijke vervoerSbedrijven

van de berekening van die bezuiniging 
bleek dat het kabinet zich had gebaseerd 
op oude cijfers. Bashir: ‘De berekening in 
het regeerakkoord gaat uit van cijfers uit 
2004. Daarna hebben de bedrijven al voor 
161 miljoen bespaard. Met nóg eens 120 
zou er dan in korte tijd 281 miljoen bezui-
nigd moeten worden. Dat kan niet zonder 
de dienstverlening en de arbeidsvoorwaar-
den te slopen. Minister Schultz heeft al 
toegegeven dat die cijfers hopeloos 
achterhaald zijn. Maar ze houdt toch vast 
aan het regeerakkoord.’

Bashir bij het protest in Rotterdam

studenten die langer over hun studie doen 
te beboeten met een collegegeldverhoging 
van 3.000 euro, te korten op het budget 
van de universiteiten en de studiefinancie-
ring tijdens het master-deel van de studie 
af te schaffen.

ROOD, jong in de SP heeft in heel het land 
symbolisch code rood afgegeven voor het 
hoger onderwijs. De SP-jongeren hulden 
universiteitsgebouwen in onder meer 
Amsterdam, Delft, Groningen, Leiden, 
Nijmegen en Wageningen met behulp van 

> Code rood hoger onderwijS

lichtfakkels in een rood licht. Ze vrezen dat 
het hoger onderwijs in nood zal komen als 
de regering haar plannen doorzet. Als het 
aan VVD, CDA en PVV ligt, wordt er bijna 
een miljard bezuinigd op het hoger 
onderwijs. Het kabinet wil dit doen door 
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DE POSTBODE WEET EMILE TE VINDEN
Bovenstaande envelop, gericht aan Emile Roemer, werd netjes bij de 
Tweede Kamerfractie bezorgd. Bijzonder, want er staat geen adres op 
en de postzegels zijn Koreaans, Pools en Portugees. Dat is nog eens 
wat anders dan de bezorgservice van de Engelse Royal Mail. De 
kaart van een jonge soldaat die in 1916 naar het front werd gestuurd 
werd pas afgelopen november bezorgd, bij de overburen (Bron: Daily 
Mirror). De Nederlandse postbodes doen hun werk dus heel wat be-
ter. En Emile Roemer ligt natuurlijk goed bij postbodes.

OPMERKELIJK

HOOFDDOEKVERBOD
Het Don Bosco College in Volendam verbiedt het dragen van een hoofddoek op school. 
Daarmee gaat de school voorbij aan het gedachtegoed van Jezus Christus, als het gaat 
om respect en acceptatie van de ander. Veel van onze moeders droegen trouwens een 
hoofddoek, in de zestiger jaren. Dat was heel normaal. Een paar jaar geleden zag ik 
een foto in de krant van meisjes in Amsterdam, die allemaal een hoofddoekje droegen. 
Foto was uit 1961. Maar het Volendamse Don Bosco vindt nu dat het dragen van een 
hoofddoekje op school onacceptabel is en maakt daar een groot punt van. Is dit het 
enige probleem op school? Ik kan mij voorstellen dat er in het onderwijs veel ernstiger 
zaken aan de hand zijn dan het dragen van een hoofddoekje, zoals bijvoorbeeld het 
drugs- en alcoholmisbuik onder scholieren, schooluitval, et cetera. Maar nee, men 
maakt een probleem over iets wat helemaal geen probleem hoeft te zijn.

Reeuwert Tromp, Soest

BRANDALARM
Alweer woedde er een hevige brand 
bij een chemisch bedrijf, ditmaal bij 
Chemical Storage in Amsterdam. Dat 
hier wederom veel schadelijke stoffen 
bij vrijkomen is evident, daar is geen 
RIVM-meting voor nodig, maar getuige 
de dikke zwarte rookwolken bij de brand 
in Amsterdam is die hoeveelheid ook nu 
weer schadelijk, wat de overheid ook 
beweert. Onderzoek naar schadelijke 
effecten op lange termijn is duur en kost 
tijd, maar is daarom nog wel noodzake-
lijk. Is het wachten op weer een ramp 
à la Moerdijk eer de overheid ingrijpt? 
Wellicht wordt het tijd dat de politiek 
eens echt paal en perk gaat stellen aan 
de laksheid van grote multinationals 
die de gezondheid van ons allemaal in 
gevaar brengen. 

Ron Slaats

ZORGELIJK WANTROUWEN
Bij de ondersteuning van gehandicapten thuis doet zich weer een nieuw fenomeen 
voor: de registratieplicht. Eerst wordt de zware laptop uitgepakt, de dongel aangesloten 
en contact gezocht met het netwerk. Als dat lukt moet de medewerker inloggen in het 
systeem, tussendoor verslag doen van wat er wordt besproken en natuurlijk weer uit-
loggen. Het doel is mij niet helemaal duidelijk, maar het schijnt te maken te hebben met 
verantwoording aan het zorgkantoor. Verantwoording van de uren, daar kan ik mij nog 
wel wat bij voorstellen, tenslotte praten we over gemeenschapsgeld. Maar waarom dat 
nou ter plekke moet, op en gedurende het moment dat de hulpverlener bij mij thuis is, 
dat begrijp ik niet helemaal. De benodigde (kostbare en toch al steeds krapper worden-
de) tijd gaat af van de reële tijd die er voor mij als cliënt beschikbaar is. De theorie is 
dat de registratie bijdraagt aan de verbetering van de zorg. Maar ik heb het gevoel dat 
het vooral bijdraagt aan verbetering van controle op de medewerker. Ik zou me ervoor 
schamen als ik het als werkgever in de zorg zou moeten invoeren. Want als er érgens 
sprake zou moeten zijn van vertrouwen in de werknemer, dan is het wel in de zorg.

B.W. van Wierst, Roden

WAS HET MAAR ZO MAKKELIJK 
Op het internet circuleren verschillende versie van 
onderstaand grapje.
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Diagram
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23

Henry en Lucas, © FLW 2011 

Horizontaal 
  2  Bedrijfsproces. (4) 
  5  Vastberaden de knoop doorgehakt. (7) 
  6  Passende kleding voor senatoren. (8) 
  8  Handelaar in lompen is zelf ook in lorren gekleed. (9) 
  9  Wederom een nieuw gerecht! (9 en 5,4) 
  13  Kort bezien: een gevleugelde ontsnapping. (11 en 5,6) 
  15  Is ook in Engeland een paria. (7) 
  16 Achtergrond van de toneelversiering. (5) 
  18  Delver naar Wit Goud. (13) 
  19  Uitgaansgelegenheid waar niet gedronken wordt. (7) 
  20  Imaginair amfibie loopt langs de zee. (7) 
  21  Deze bladgroente betekende het einde van de Titanic. (9) 
  23 Wel erg slappe lap. (5)

Verticaal 
 1  Vilein misdrijf van een schrijver. (8,2,10) 
 2  Dit dier laat over zich lopen. (5) 
 3  Houding van een mediterende bloem. (5) 
 4  Ongelooflijk veel guppy’s. (15 en 9,6) 
 7  Favoriet dier van Tibetaans priester. (4) 
 10  Hebben China, Hadrianus en de Westoever gemeen. (4) 
 11  Rugzijde. (10) 
 12  Een toverspreuk? Welnee: allemaal gegoochel. (5,5 en 10) 
 14  Dankzij het vertrekken houdt het niet op. (8 en 4,4) 
 17  Richtingloos aan de wal, en voeren daar niets uit. (8) 
 22  Wordt voor uw ogen rondgedraaid. (3)
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OPLOssinG februari
Oplossing Criptogram 
Horizontaal 
2) Super 5) Edelhert 8) Disharmonie 9) Basisgegeven 10) Speculeren 12) Demi 14) Seriewerk 17) Open 18) Egotrip 20) Goedgelovig 22) Broodroof. 
Verticaal 
1) Optrommelen 2) Schaakstuk 3) Eend 4) Feeststemming 6) Innemend 7) Keten 9) Baseren 11) Zin 13) Evengoed 15) Watjes 16) Kopie 19) Edison 
21) Gort 23) Fa.

Winnaar puzzel februari:  
Peter Seuntiëns uit Veldhoven.
Stuur uw oplossing vóór 30 maart naar de Puzzelredactie van de Tribune; Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam of tribunepuzzel@sp.nl.   
Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

CrYPtOGraM

Beste puzzelaar(ster)s, 
In de eerste ‘Dat schuift!’ een 21-tal 
portretten van Nederlandse politici. Schuif 
de portretten zó dat ze, van links naar rechts 
en dan van boven naar beneden (rij 2 na rij 1 
etc.), op volgorde van geboortedatum staan. 
De overeenkomstige letters zullen dan een 
aan de Nederlandse politiek gekoppelde 
uitspraak opleveren. Veel plezier!

Dat sCHuift!

Bestaat niet meer 
sinds de afsluitdijk 
het IJsselmeer 
schiep.

‘Verboden sneller te varen dan staat 
aangegeven’; ‘Verplichting tot het geven 
van een geluidssignaal’; ‘Verplichting zo 
nodig koers en snelheid te wijzigen voor 
uitvarende schepen’.
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